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چگونگی رفع تحریم 
وزیر امورخارجه دولت پزشکیان 

چه چالش هایی پیش رو دارد؟

رئیس جمهور پزشکیان
باید از تمام ظرفیت خود
برای بازگشت ظریف به دولت
و حل مسائل او استفاده کند
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گروه  سیاسی
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توسعه

فرمانده انتظار  در 
چه کسانی برای اقتصاد ایران تصمیم می گیرند؟
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کوچه
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تماشا

سینما علیه  سندی 
مخالفت خانه سینما با تصویب سند ملی سینما

عبدالرضا فرجی راد
دیپلمات پیشین و استاد ژئوپلیتیک

آقای دکتر ســیدعباس عراقچی ســابقه زیــادی در وزارت 
خارجــه دارد و کار دیپلماتیــک را با تحصیل در دانشــکده 
روابط بین الملل وزارت خارجه شــروع کــرد که در آن زمان 
دانشــجویان برای آنکه تجربیات عملی خوبــی را در حوزه 
دیپلماتیک کســب کنند به ســفرهای خارج از کشور اعزام 
می شدند و شبیه سازی هایی انجام می گرفت که پخته تر شوند 
و البتــه که در آن دوره ها، تدریــس و فراگیری زبان خارجی 
از سوی دانشــکده خیلی جدی تر پیگیری می شد. زمانی که 
ایشان فارغ التحصیل شد، وارد کار سیاسی شده همچنین تا 
مقطع دکتری ادامه تحصیل داد و به تدریج ســیر پیشرفت را 
مانند ســایر دیپلمات ها طی کرد. اولین دوره سفارت ایشان 
در فنلاند بود و پس از بازگشت به تهران، رئیس اداره اروپای 
غربی و بعد هم معاونت آسیا را به عهده گرفت سپس به  عنوان 
ســفیر ایران در ژاپن خدمت کــرد. تجربیاتی هم در معاونت 
بین الملل داشت و در آنجا با آقای دکتر ظریف آشنا شد و در 
نهایت در دولت حسن روحانی وارد تیم مذاکره کننده در مورد 
برجام شد. ایشان وزارت خارجه را به خوبی می شناسد و اگر 
بخواهیم از حیث تجربه ایشان را مورد ارزیابی قرار دهیم باید 
بگوییم که آقای عراقچی انتخاب خوبی برای وزارت خارجه 
است. این در حالی است که بحث دیپلماسی اقتصادی یکی 

از اولویت های ایشان در وزارت خارجه خواهد بود.
مساله اصلی این اســت که آقای پزشکیان در شعارهای 
انتخاباتــی و وعده هایی که به مردم ارائه کردند، رفع تحریم ها 
در چارچوب سیاست خارجی را برجسته کردند و اعلام شد تا 
زمانی که تحریم ها از میان برداشته نشود، نمی توان مشکلات 
اقتصادی را در داخل بهبود بخشید که اتفاقاً حرف درستی به 
حساب می آید. به همین سبب آقای عراقچی به دلیل آشنایی 
که بــا مذاکرات مذکور )چه در مــورد آمریکا و چه در مورد 
اروپا( دارند، طبیعتاً فرد مناســبی برای اداره وزارت خارجه 
به حســاب می آید. البته افراد دیگری مانند دکتر سیدمحمد 
صــدر و علی اکبر صالحی هم در این میــان مطرح بودند اما 
چون دســتور کار اصلی وزارت خارجه طی حداقل دو سال 
آینده موضوع مذاکرات خواهد بود، به نظرم گزینه مناســبی 
برای وزارت خارجه برای کمک کردن به رئیس جمهور برای 

رسیدن به اهداف شان انتخاب شده است. 
آنچــه مســلم اســت ایــن خواهــد بود کــه اگر 
رئیس جمهور بخواهد، شعارهایی که ارائه داده را محقق 
کند بدون شــک آقای عراقچی آنهــا را دنبال می کند 
و بحث های دیگر که مطرح شــده بــه نظرم پرداختن 
به حاشــیه از سوی کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس است. به  عنوان مثال از عبارت »باند 
نیویورکی ها« در این میان اســتفاده شده و حتی در این 
کمیسیون از ایشان در این خصوص سوال پرسیده شده 
که اساســاً اســتفاده از واژه »باند« برای هیچ طیف و 
جریانی در کشور صحیح نیست. واقعیت این است که 
برخی از کارشناسان کشور ما مانند آقای دکتر ظریف 
یــا آقای دکتــر روانچی و چندی دیگر کــه در وزارت 
خارجه پســت گرفتند و بعداً هم در معاونت بین الملل 
مشــغول به کار شــدند از سوی دســتگاه دیپلماسی 
کشورمان در ســازمان ملل ماموریت داشتند و به دلیل 
اینکه تجربه بین المللــی پیدا کرده بودند، وارد معاونت 
بین الملل شــدند. اتفاقاً آقای دکتــر عراقچی ازجمله 
مســئولینی بودند که ماموریتی به نیویورک نداشتند و 
عملًا از درون وزارت خارجه رشــد کردند و بالا رفتند 
ولی ایشــان بالاخره با کسانی که در معاونت بین الملل 
حضور داشــتند، آشنا شدند که این هم یک امر طبیعی 
اســت. به همین جهت اساساً این ســوال که برخی ها 
مطرح کرده اند که آیا ایشان جزو باند نیویورکی ها بوده، 
نه  تنها از لحاظ اســتفاده واژه ها ناصحیح است بلکه 
به هیچ وجه در مــورد آقای عراقچی صدق نمی کند و 
ماموریت های ایشــان عموماً حوزه اروپا )نوردیک( و 

آسیا بوده که سوابقشان هم موجود است. 
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3
افق

مذاکره با آرایش جنگی
آیا برت مک گورک پیروز می شود؟

ظریف هنــوز هم نگران اســت و چون کوه 
پشت مسعود پزشکیان ایستاده. حتی پس 
از شوک شبانه اســتعفایش که در انتقاد به 
کابینه دولت جدید توسط خودش در ایکس 
یادی هم داشت.  منتشر شد و واکنش های ز
ظریف در بیانیه 17 خطی خود می نویســد: 
»از 1۹ وزیری که امروز معرفی شدند، سه نفر 
نامزد نخست، 6 نفر نامزد دوم یا سوم و یک 
نفر نامزد پنجم کمیته ها یا شــورای راهبری 
بودند. بار ها گفته  بودم که انتخاب اعضای 
دولت حق رئیس جمهور اســت و شــورای 
راهبری و کمیته ها نهاد مشــورتی هستند. 
از ایشــان سپاســگزارم که این افتخار را به 
بنده دادند که در ایــن تجربه جدید و ابتکار 
شجاعانه، مشارکتی داشته باشم«. توئیتی 
که طولی نکشید و توســط او توضیح داده 
شــد. ظریف این  بار در اینستاگرام نوشت: 
»پیام دیشــب بنده به  معنای پشــیمانی یا 
ناامیدی از دکتر پزشکیان عزیز یا مخالفت با 
واقع گرایی نیست؛ بلکه به معنای تردید در 
مفید بودن خودم در معاونت راهبری است«.

امــا گفــت و گو ها بین مــردم در فضای 
مجازی و تحلیل گــران همچنان ادامه دارد. 
شــاید چنین واکنش هایی را بتوان ناشــی 
از ســخنانش در کارزار انتخاباتی مسعود 
پزشکیان دانســت که تاکید می کرد »مهم 
است چه  کسی در پاستور بنشیند«. طبیعتا 
با این اوصاف مسعود پزشــکیان باید تمام 
تلاشش را برای برگشــت ظریف انجام دهد 
یــرا این امر بر هیچ کس پوشــیده نیســت  ز
کــه دولت چهاردهم بدون یکــی از بال های 
پرقدرتش امکان پرواز برایش محدود خواهد 
بود، بنابراین نباید فراموش کنیم که ضرورت 
بازگشــت محمدجــواد ظریف کــه خودش 
بــه تنهایی وزنه ســنگین انتخابــات اخیر 

یاست جمهوری بود، قابل انکار نیست.  ر
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کانال سازندگی

پس از کش وقوس ها و حرکات سینوسی در ارتباط با تعیین 
وزرای جدید که بر مبنای طرحی نو گزینش شدند و اگر فرض 
را بر این باور بگذاریم که تمامــی وزرا از مجلس رای اعتماد 
می گیرند، آنگاه رئیس جمهور باید بر مبنای وعده های داده شد 
در زمــان مناظرات و جدال های انتخاباتی و با توجه به وزرای 

انتخابی، کار دولتش را آغاز کند.
از ابتــدای روز مشــخص شــدن ریاســت جمهوری در 
خروجــی صندوق های رای کاملًا مشــخص و واضح بود که 
دکتر پزشــکیان در شروع دولت اش، کاری سخت و توان فرسا 
در پیش دارد، البته قول های ایشان عدد و رقم نبود که مثلًا چه 
میزان خانه برای مردم بســازد یا تورم را به یک رقم تنزل دهد 
بلکه دو اصل را پررنگ تر گرد، یکی برطرف کردن فیلترینگی 
که جز مردم، مسئولان و مدیران بدون استفاده از فیلترشکن به 
آن دسترسی دارند تا شرایط مشاغلی که با توجه به فیلتر شدن 
دچار مشکل و سکته شدند، دوباره احیا شوند و دیگری یافتن 
راه حلی منطقی و عقلانی برای حل مشکل بغرنج، طرح های 
زنجیــره ای عفاف و حجاب که اینــک تبدیل به یک معضلی 
شده که با تمام نقدهایی که بر نوع رفتار ماموران با به  اصطلاح 
بدحجابان یا شل حجابان به عمل آمد اما نه گوش شنوایی بود 
و نه چشــم بینایی، واقعیت این اســت که نیروی انتظامی در 
این مقوله بیشترین ضربات اجتماعی را خورد تا از آن اهداف 
بزرگ خود دور بماند و حساسیت های اجتماعی را برانگیزاند. 
همین دو وعده، کاری است سهل و ممتنع، یعنی اینکه بسیار 

دشوار اما شدنی است.
انتظارات از دولت جدید باید مبتنی بر عقلانیت و واقعیات 
موجــود در جامعه ما باشــد اینکه از روز اول انتظار داشــته 
باشــیم که ناگهان دلار تبدیل به ۳۰ هزار تومان شــود و سکه 
2۰ میلیون تومان و تورم تک رقمی و هزاران مگاوات برق ناتراز 
کشور عملیاتی شود، فکری عبث و بیهوده است.  آمارها نشان 
می دهد که اوضاع اقتصادی و فرهنگی و سیاســی کشور بر 
مدار خوبی نمی چرخد و دولت باید پای بر میدانی بگذارد که 
پر است از مین هایی که یک به یک باید خنثی شوند تا راه برای 

عبور باز شود.
به نظر می رســد که برای روشن شــدن و گذاشتن سقفی 
برای انتظارات مردم که بســیار هم منطقی اســت باید تمامی 
وزارتخانه های دولت ســیزدهم را بر مبنای اعــداد و ارقام و 
آمارهای داده شــده کاملًا رسیدگی و راســتی آزمایی کرد و به 
مردم ارائه داد تا بتوان منطق جامعه را براحساس آن فائق آورد.
دولــت چهاردهم نیز باید در انتظار نقدهایی باشــد که بر 
آن وارد می شــود، رواداری از مهم ترین اهداف دولت اســت 
و مدیرانــی که پاســخگوی مردم باشــند و تن به شــفافیت 

دهند!!!...

سخنان پزشکیان تغییری نکرده است
فهرســت وزرای مورد اعتماد مســعود پزشــکیان تقدیم 
مجلس دوازدهم شــده اســت و انتظار می رود پارلمان نیز تا 
یک هفته آتی این فهرست را تعیین تکلیف کند؛ فهرستی که در 
همان نخستین ساعات انتشار با واکنش های گسترده ای همراه 
شد. در همین راســتا محمد هاشمی، عضو حزب کارگزاران 
ســازندگی ســازندگی ایران به فرارو می گوید که پزشکیا، از 
همــان دوران تبلیغات انتخابات هم برخی مســائل را مطرح 
می کرد که نشــان از تاکید ایشــان بر فعالیت فراجناحی بود. 
ایشــان مدام می گفتند که قرار نیست فقط با یک گروه خاص 
همکاری کند. صحبت های آقای پزشــکیان عمدتاً مبتنی بر 
لزوم همکاری با همه جریان ها بود. ایشان از همان روز ها هم 
معتقد بود باید با همکاری همه جناح ها، گروه ها و جریان های 
سیاســی فعالیت کرد و کابینه تشــکیل داد. نکته دیگر اینکه 
آقای پزشکیان تاکید داشتند که با هیچ گروهی دعوایی وجود 
ندارد و باید همه با هم همکاری و اتفاق نظر داشــته باشــند. 
همچنین ایشــان مدام صحبت از انسجام کابینه می کردند. به 
اعتقاد من کابینه ای که توســط آقای پزشــکیان معرفی شده 
است مبتنی بر همان سخنانی است که پیش از انتخابات مطرح 
می کرد. او سعی کرده افرادی را از جناح های مختلف انتخاب 

کند تا به وعده ای که داده بود، عمل کند.

در پی نامه رئیس کمیته ملی المپیک خطاب به رهبر انقلاب اسلامی و ارائه گزارشــی از دســتاوردهای ورزشی و فرهنگی اعضای 
کاروان ورزشــی جمهوری اسلامی در بازی های المپیک و شــاد کردن دل مردم ورزش دوســت ایران، آیت الله خامنه ای سپاسگزاری 
صمیمانه خود را از ورزشــکاران خوش روحیه و با اراده کشــورمان اعلام کردند. رهبر انقلاب اسلامی در حاشــیه نامه رئیس کمیته 
ملی المپیک نوشــتند: »از ورزشــکاران عزیز و خوش روحیه و با اراده و از رؤسای فدراسیون ها و مربیان و از کمیته ملی المپیک که 

در مسابقات اخیر مایه  شادی و سربلندی کشور را در صحنه  ورزش فراهم آوردند، صمیمانه سپاسگزارم. موفق باشید ان شاءالله«.
آقای محمود خسروی وفا، رئیس کمیته ملی المپیک در نامه خود در ارتباط با موفقیت های کاروان ورزشی جمهوری اسلامی ایران 
تحت عنوان »خادم الرضا)ع(« به برخی دستاوردهای ورزشی و فرهنگی ورزشکاران کشورمان ازجمله کسب بالاترین تعداد مدال در 
المپیک پاریس پس از المپیک لندن در سال ۱۳۹۱، حضور بی سابقه بانوان در کاروان ورزشی ایران و درخشش فوق العاده این بانوان و 

کسب عناوین مهم در برخی رشته ها برای اولین بار در رقابت های المپیک، اشاره کرده بود.

به خاطر شاد کردن مردم سپاسگزارم
رهبر انقلاب در پاسخ به نامه رئیس کمیته ملی المپیک:

ظریف با تمام توانش برای حمایت از پزشکیان به میدان آمد تا 
نگذارد سال ها حضور تندروها و خالص سازان مجدداً تکرار شود. 
حضور او در این شــرایط برای پاسخ به افرادی چون سعید جلیلی 
لازم بود. این اولین بار اســت که فردی مانند ظریف که بســیاری 
او را در قامت یک رئیس جمهور می دانند این چنین وارد انتخابات 
شــد و گفت: »فرض کنید من این روزهــا )انتخابات چهاردمین 
ریاست جمهوری( از خودم مایه نگذاشته بودم. من این آبرو را برای 

کی می خواستم؟«
همین تلاش ها و سخنان پرشوق وشــور ظریف بود که به قول 
خــودش کت از تــن درآورد تا بار دیگر برای ایــران، مردمی که با 
صندوق هــای رای قهر کرده بودند را به میدان بازگرداند که خب با 
اینکه حدود 5۰ درصد شرکت نکردند اما باز هم بسیاری از مرددین 
به پزشــکیان رای دادند تا کمی از بار تندروی ها و افکار بســته از 
روی جامعه بکاهند. حضور ظریــف در برنامه زنده تلویزیونی در 
قامت مشاور سیاسی مسعود پزشکیان، جنجالی به پا کرد که باعث 
شــد پس از آن از او به  عنوان بازوی راست پزشکیان در انتخابات 
تیرماه نــام ببرند. حرف وحدیث جریان مخالــف او کماکان ادامه 

داشــت تا جایی که پس از پیروزی پزشکیان 
در انتخابات ریاســت جمهوری، ســخن از 
تشکیل شورای راهبری به میان آمد. شورایی 
که بــا حکم مســتقیم رئیس جمهور جدید، 
برعهده  را محمدجواد ظریــف  ریاســتش 
داشت. آن طور که ظریف اعلام کرده بود، کار 
این شورا که متشکل از کمیته های تخصصی 
اســت، تعیین کابینه به ویژه وزراســت. در 
همین حین گمانه زنی هــا درخصوص اینکه 
احتمــال دارد کــه ظریف معاون سیاســی 
رئیس جمهور شــود، شــروع شــد تا جایی 
که خبر آمد او به ســمت معاونت راهبری و 
ریاست مرکز تحقیقات استراتژیک منصوب 

شده است.

 W از درخواست برای بازگشت تا
بهانه تراشی تندروها

پس از اینکه محمدجواد ظریف استعفایش در فضای مجازی 
پخش شد، حســام الدین آشــنا در واکنش به این استعفا نوشت: 
»قانــون کشــور را از خدمات این افراد در مشــاغل بالای دولتی 
محروم کرد؛۱- سفیران، دانشجویان، ماموران دولتی و کارآفرینانی 
که در برخی کشــورهای خارجــی صاحب فرزند شــده اند. 2-   
ایرانیانی که در برخی کشورهای خارجی متولد شده اند. این قانون 

قابل اصلاح است اما آثار سرمایه سوز آن قابل جبران نیست«.
مینو خالقی، فعال سیاسی هم این طور واکنش نشان داد: »دکتر 
ظریف دیشــب برای گزینه پیشــنهادی  وزارت کشــور جنگید و 
توفیقی نیافت. امشب اعلام عدم حضور در کابینه نمود تا مسئولیت 
انتخاب هایی که به او و کمیته ها ارتباطی نداشت بر دوشش نباشد. 
نمی دانم رئیس جمهور بر حضورش اصرار می ورزد یا نه؟ اما پاسخ 
این میزان تلاش و میهن دوستی این نبود!« همچنین آذر منصوری، 
رئیس  جبهــه اصلاحات ایران در توئیتی در واکنش به اســتعفای 
محمدجواد ظریف نوشــت: »از اعلام کناره گیری جنابعالی بسیار 
متاسف شــدم. زحمات بســیاری در انتخابات و همراهی با دکتر 
پزشکیان و نیز شورای راهبری متقبل شدید و به طور قطع حضور 
شــما در ادامه نیز مزیت های بســیاری به خصوص برای پیگیری 

مطالبات مردم دارد. بمانید و ادامه دهید«.
ضمن اینکه محمدجواد آذری جهرمی که مدتی فعالیت کمتری 

هم داشت به این استعفا واکنش نشان داد.
»شــهادت می دهم که او برای ایــران از خــود و خانواده اش 
گذشت. ظریف خار چشم صهیونیست هاست و آمریکا تحریمش 

کرد تا اثرگذاری اش برای ایران را بکاهد؛ چرا باید با خودتحریمی، 
ایران از خدماتش محروم شود؟«

نکته قابل توجه، واکنش معنادار پســر پزشکیان بلافاصله بعد 
از اســتعفای ظریف است که حاکی از شــکایت او از این استعفا 
بود. یوســف پزشکیان نوشت: »آنچه امروز مهم تر از منتقد صریح 
دلسوز و متلق تاییدگر چاپلوس است، وجود افرادی است که اولًا 
واقع بین باشند، ثانیاً جامع نگر باشند و ثالثاً به اجماع سازی معتقد 
باشند«. همچنین آذر منصوری، رئیس  جبهه  اصلاحات ایران در 
توئیتی این طور واکنش نشــان داد: »از اعلام کناره گیری جنابعالی 
بسیار متاسف شدم. زحمات بســیاری در انتخابات و همراهی با 
دکتر پزشکیان و نیز شــورای راهبری متقبل شدید و به طور قطع 
حضور شــما در ادامه نیز مزیت های بســیاری به خصوص برای 

پیگیری مطالبات مردم دارد. بمانید و ادامه دهید«.
فارغ از واکنش هایی که بیشــتر مختص به طیف اصلاح طلب 
و میانه رو بــود، اصولگرایان مخالف ظریف نیز طبق معمول بیکار 
ننشستند و تلاش دارند از آب کره بگیرند. مثلًا حمید رسایی پس از 
توئیت استعفای ظریف نوشت: »مطابق ماده 2 قانون نحوه انتصاب 

اشخاص در مشاغل حساس، انتصاب اشخاص ذیل درپست های 
حســاس )معاون رئیس جمهور( ممنوع اســت: الف ـ کسانی که 
خود، فرزندان یا همسرشان تابعیت مضاعف دارند. چنین انتصابی 
ملغی و استمرار آن جرم تلقی شده. لطفاً استعفای اجباری خودتان 

را مثل روغن ریخته نذر امامزاده نکنید«.

 Wپیشینه تخریب علیه یک وزیر محبوب
ظریف در این ســال ها البته به دلیل دلواپسی های گاه  و بی گاه، 
بارها مــود هجمه تندروها قرار گرفــت و همچنان و حتی پس از 
وزارتش نیز پاســخگوی ســوالات برجامی و غیربرجامی اقلیت 
نزدیک به جبهه پایداری هســت، اما حتی یک بار هم از اعتبارش 
کم نشد و هر بار با وجود تلاش دلواپسان، توانست چهره واقعی تری 
از خود را به جامعه نشان دهد. در طول 8 سال ریاست او بر وزارت 
امورخارجه در دوران ریاست جمهوری حسن روحانی تندروها از 
او و تیمش به  عنوان باند نیویورکی ها یاد می کردند و تمام تلاش شان 
این بود که ظریف را منزوی و حتی خانه نشین کنند. هرچند که با 
روی کار آمدن دولت ســیزدهم، فرصتی یافتند تا تمام کینه ها را بر 
سر او خالی کنند و با ادعای اینکه ما بهتر از تیم ظریف می توانیم، 
در این سه ســال، نه ظریف بلکه کل کشور را از عرصه بین المللی 

منزوی کردند.
مجلس نهم و دهم که بســیاری از تندروهــا و اصولگرایان را 
تشــکیل می داد، تمام تلاشش را برای استیضاح ظریف به کار برد. 
تندروها و مخالفان با ادعای باخت ایران در برجام در کمیســیون 
امنیت ملی و صحن مجلس بار هــا تریبون گرفته و برد- برد بودن 

برجام را انکار کردند. به ظریف تاختند و البته دولت را هم بی نصیب 
نگذاشته بودند. یکی از عجایب پایداری ها برای استیضاح ظریف 
در مجلــس دهم این بود کــه می گفتند: »مختومه شــدن پرونده 
نظامی ایران )PMD( به طور رســمی در نتیجه مذاکرات برجام از 
دستاورد های شگرف و قطعی جمهوری اسلامی است که مخالفان 
برجام و ظریف نیز همیشه در این خصوص سکوت کرده اند تا مبادا 
حسنی از محاســن تیم دیپلماسی منتشر شــود!« یعنی برای این 
دستاورد به طور کل تیم سیاست خارجه دولت را نادیده گرفتند. یا 
اینکه مدعی بودند که دستگاه دیپلماسی درخصوص کشتار حجاج 
در منا و عدم احقاق حقوق ملت ایران و خانواده های آنها موضعی 
منفعلانه داشــت. این ســوال حداقل دو بار به  طور رسمی هم در 
ابتدای حادثه منا و هم در سال ۹۶ در کمیسیون امنیت مطرح شده 
بود و ظریف کل اقدامات وزارت امــور خارجه را از بدو حادثه تا 
پیگیری های بعدی و نیز محدودیت ها و موانع را به تفصیل تشریح 

کرده بود. 
یکی دیگر از بهانه هایی که دو بار در ســال ۹۶ و ۹7 در مجلس 
نهم توســط چند نماینده اصولگرا مطرح شــده بود تا با آن ظریف 
را اســتیضاح کننــد این بود کــه ظریف به 
اقتصــاد در دیپلماســی بی توجهی می کند. 
امــا  مهم تریــن بهانــه آنهــا درخصوص 
موضوع FATF بود. همان زمان اســماعیل 
گرامی مقدم در رابطه با علل و انگیزه حقیقی 
»برخی  بــود:  گفتــه  اســتیضاح کنندگان، 
ثروتمندان برای آنکه اســنادی برای دارایی 
خودشان ندارند از تصویب مقررات پولشویی 
واهمــه و نگرانــی دارنــد. در کل بــه نظر 
استدلال  دارای  استیضاح کنندگان  نمی رسد 

قوی و منطقی به  نفع مردم داشته باشند«.
فارغ از انگیزه های پیــدا و پنهان اقلیت 
نزدیــک به جبهــه پایــداری در مجلس که 
این چنین با تمام قوا دســت به کار استیضاح 
وزیر امور خارجه شــدند آنچه شاید بیش از 
این حائز اهمیت باشد، یافتن پاسخ پرسش 
دوم درباره اهمیت این اســتیضاح اســت و صحبت درباره اینکه 
اســتیضاح ظریف به چه معنایی بود. 2۴ نماینده متعلق به اقلیت 
جبهه پایداری در فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس دهم خود را 
برای استیضاح محمدجواد ظریف آماده کرده بودند و با این همه هم 
خــود این 2۴ نماینده اصولگرا، هم 2۶۶ نماینده دیگر مجلس، هم 
دولتی ها و هم فعالان و ناظران عرصه سیاســت داخلی و خارجی 
به  خوبی می دانستند که برکناری وزیر امور خارجه در پی استیضاح 
تقریباً غیرممکن اســت. مجلــس دهم اگرچه برای دلواپســانی 
همچون حاجی دلیگانی و کریمی قدوســی جا داشت ما واقعیت 
حاکم بر این مجلس اعتدالی بیش از آنچه دلواپسان می پندارند بر 
منطــق و خردورزی متکی بود و با این حســاب بعید بود، طرحی 
همچون استیضاح فردی مانند ظریف بتواند این مرد را از وزارتش 

در آن سال ها گوشه نشین کند. 
تا اکنون که مرداد ماه سال ۱۴۰۳ هست، می توان ظریف را اولین 
وزیر امور خارجه ای دانست که این چنین در معرض استیضاح قرار 
می گرفــت. ظریف مرد اول کابینه حســن روحانی بود و همچنان 
مرد اول سیاســت خارجی و سیاســتمدار محبوب ایران است، به 
ایــن اعتبار که برجام، مهم ترین دســتاورد دولت تدبیر و امید بوده 
و هســت. برجامی که اگرچه امروز عده ای داخل کشــور به دلیل 
بدعهــدی آمریــکا و خروج ترامپ از آن، از شکســتش ســخن 
می گویند اما همچنان مهم ترین سند رسمی و بین المللی در بحث 
هســته ای ایران محسوب می شــود که علاوه بر حمایت 5 قدرت 
جهانی به تایید سازمان ملل و شورای امنیت این سازمان نیز رسیده 

و همزمان سازمان انرژی اتمی نیز آن را به رسمیت می شناسد.

ضرورت بازگشت ظریف

محمد راعی فرد

انتظارات از دولت جدید 
مبنای نظر درباره دولت

باید عقلانیت باشد
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مذاکره  با آرایش جنگی 

آندره بلوســوف، وزیر دفاع روسیه با اشــاره به حملات اخیر 
ارتش اوکراین به منطه کورســک در خاک روســیه گفت که 
عملیات نظامی این کشور در اوکراین در واقع رویارویی مسکو 
و کشورهای غربی است و آنها در تلاش هستند از ایجاد یک 
جهان عادلانه و چندقطبی جدید جلوگیری کنند. این درحالی 
اســت که روســیه اعلام کرد، بخش هایی از مناطق مسکونی 

کورسک را از غیرنظامیان تخلیه کرده است.

گروه تروریستی داعش ساعاتی پس از انفجار در محل توقف 
یک دستگاه تانکر بنزین در منطقه دشت برچی کابل با انتشار 
بیانیــه ای در کانال تلگرامی خود، مســئولیت ایــن حمله را 
پذیرفت. پیش از این خالد زدران، سخنگوی فرماندهی پلیس 
کابل اعلام کرده بود در پی انفجار یک بمب جاســاز شده در 
یک وسیله مسافربری در غرب کابل، یک نفر کشته و ۱۱ تن 

دیگر زخمی شدند. 

یک مقام ارشــد دولت آمریکا  اعلام کــرد که دولت بایدن به 
نیکولاس مادورو و متحدانش هیچ گونه پیشــنهادی در ازای 
خروج از قــدرت در ونزوئلا نــداده اما بــرای یافتن راهی و 
حل وفصل مسائل از همه احتمالات استقبال می کند. پیش تر 
وال اســتریت ژورنال با انتشار مطلبی مدعی شد که آمریکا در 
ازای خــروج مادورو از قدرت و واگذاری آن به اپوزیســیون، 

»پیشنهاد عفو« به وی و نزدیکانش داده است. 

تکذیب واشنگتن داعش علیه کاب لجنگ با غرب 

اواخر هفته گذشته بیانیه ای سه جانبه از سوی آمریکا، قطر 
و مصر منتشــر شد که در آن بر شــروع مذاکرات نهایی برای 
اجرای آتش بس در غزه و تبادل اســراء اسرائیل تاکید شده بود 
و به ســرعت مورد توجه رسانه ها، تحلیلگران و حتی مقامات 
کشــورهای منطقه ای و فرامنطقه ای قرار گرفت. در این راستا 
دفتر بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر اسرائیل هم اعلام کرد که 
هیاتی را برای شــرکت در این مذاکــرات اعزام خواهد کرد. از 
آن هفتــه تا به امروز بســیاری از تئوری هــا و تحلیل ها بر این 
اســاس بوده که مذاکراتی که قرار است پنج شنبه هفته جاری 
گوست( برگزار شود به دلیل آنکه بر پایه طرح پیشنهادی  )۱5 آ
جو بایدن، رئیس جمهوری ایالات متحده استوار بوده و از سوی 
واشنگتن طرح ریزی شده به ثمر خواهد نشست و خروجی آن 
مثبت خواهد بود و در این میان شــاهد یک سری از تحرکات 
قبل و حین مذاکرات خواهیم بود. براســاس اعلام رسانه های 
اســرائیل و آمریــکا، ایالات متحده در راســتای آمادگی برای 
آغــاز دور گســترده ای از مذاکرات در منطقه بــا هدایت برت 
مک گورک، فرســتاده جو بایدن در امــور خاورمیانه، ویلیام 
برنز، رئیس آژانس اطلاعات مرکزی )ســیا( و آنتونی بلینکن، 
وزیر خارجه آمریکا تلاش می کند و به دنبال آن است که بتواند 
بحــران فعلی در خاورمیانه را با به ســرانجام رســاندن توافق 
آتش بس میان حماس و اســرائیل مدیریت کند. گفته شده که 
ویلیام برنز، رئیس سیا هدایت تیم آمریکایی را در مذاکرات روز 
پنج شنبه بر عهده خواهد داشت و آنتونی بلینکن، وزیر خارجه 
ایالات متحــده هــم در گفت وگویی که با یــوآو گالانت، وزیر 
جنگ اسرائیل داشــته، اعلام کرد که قصد دارد طی روزهای 
آتی در چارچوب تلاش ها برای رســیدن به یک توافق و کنترل 

تنش وارد منطقه شود. 
اینکه مذاکره مذکور قرار اســت در قطر انجام شود یا مصر 
هنوز مشــخص نیست اما نکته مهم آرایش تیم آمریکایی ها در 
این مذاکرات است. اینکه اعلام می شود، رئیس سیا قرار است 
هدایت تیم مذکور را به عهده بگیرد به خوبی نشان می دهد که 
منظومه اطلاعاتی ایالات متحده که ذیل ســازمان سیا درحال 
فعالیت هستند و حوزه های مختلفی را پوشش می دهند عملًا 
تمام جمع بندی های خود را قرار اســت تا همان روز پنج شنبه 
که مذاکرات برگزار می شــود به سمع ونظر کاخ  سفید و ویلیام 
برنز برسانند تا بتوانند از آخرین داده های سیاسی به خصوص 
نظامی و امنیتی در این مذاکرات بهره ببرند و بدانند که چگونه 
باید به این مذاکرات سر وشکل بدهند اما مهم تر از آن این است 
که صرفاً رئیس سیا قرار نیست درخصوص این مذاکرات تلاش 
کند بلکه برت مک گورک، فرســتاده رئیس جمهور آمریکا در 
امور خاورمیانه یکی دیگر از کسانی است که قرار است به دلیل 
ســوابقش یک محور مهم امنیتی را با مسئولان مصر در میان 

بگذارد و آن را حل وفصل کند. 
براســاس اعلام منابع آمریکایی و عربی، مک گورگ پیش 
از مذاکرات پنج شنبه، نشست هایی با مقامات مصر و اسرائیل 
برای حل وفصل نکات حل  نشده در مورد طرح امنیتی قاهره و 
تل آویو مربوط به مرزهای میان مصر و نوار غزه برگزار می کند. 
گفته می شــود، هدف از مذاکرات مک گورک در قاهره تسریع 
در روند آغاز تمهیدات امنیتی و پایان دادن به برخی نکات حل  

نشــده است که در رأس آنها از سرگیری فعالیت گذرگاه مرزی 
رفح و توافق بر ســر جدول زمانی بــرای باقی ماندن نظامیان 
ارتش اسرائیل در محور فیلادلفیا در مجاورت مرزهای با مصر 
اســت و ابقای این نظامیان در آنجا به  مثابه نقض توافق قبلی 
قاهره و تل آویو در ســال 2۰۰5 خواهد بود. باید توجه داشت 
که محور فیلادلفیا که در اصل محور صلاح الدین به حســاب 
می آید یک نوار مرزی به طول ۱۴.5 کیلومتر از دریای مدیترانه 
تا گذرگاه کَرم ابوسالم است که پهنای آن تنها چند صد متر بوده 
و براســاس توافق کمپ دیوید که در ســال ۱۹7۹ میان قاهره 
و تل آویو به امضا رســید، منطقه حائل محسوب می شود. به 
همین دلیل اســت که توافق بر ســر این محور برای اسرائیل و 

آمریکا بسیار مهم است. 

 Wورود به خاورمیانه
آنچه در این میان و در آســانه مذاکــرات آتش بس غزه باید 
مورد توجه قرار بگیرد، تحرکات نظامی آمریکا در منطقه است. 
براســاس اعلام رویترز، ژنرال لوید آستین، وزیر دفاع آمریکا 
شامگاه یک شنبه دستور اعزام زیردریایی هسته ای »یو اس اس 
جورجیا« که مجهز به موشــک های هدایت شــونده است به 
همراه نــاو هواپیمابر »یو اس اس آبراهام لینکلن« به خاورمیانه 
را صادر کرده اســت. در بیانیه پنتاگون آمده اســت که »ژنرال 
آســتین بر تعهد ایالات متحده به برداشتن هر گام ممکن برای 
دفــاع از اســرائیل تاکید و به تقویت موقعیــت و توانایی های 
نظامی آمریکا در سراسر خاورمیانه با توجه به تشدید تنش های 

منطقه ای اشاره کرد«.
این اقدام ایالات متحده از چند جهت قابل تحلیل اســت. 
نخست  آنکه بســیاری از منابع خبری در آمریکا و اسرائیل به 
انضمام رســانه های عربی منطقه این اقــدام پنتاگون را نوعی 
ایجــاد دیوار دفاعی بــرای حفاظت از اســرائیل درخصوص 
هرگونه پاسخ ایران و محور مقاومت قلمداد کرده اند. به موازات 
ایــن روند منابع خبری اســرائیل هم درحال انتشــار اخباری 
هســتند که گویای آماده شــدن آنها برای هرگونه پاسخ ایران 
و بازوهای منطقه ای آن اســت. به  عنوان مثال، رســانه های 
اســرائیل از آماده ســازی یک بیمارســتان زیرزمینــی کاملًا 
حفاظت شــده در حیفا برای پذیرش مجروحان خبر دادند که 

برای اولین  بار چنین اتفاقی رخ می دهد. از ســوی دیگر، گفته 
شده که مرخصی تمام خلبانان و کادر نیروی هوایی اسرائیل هم 
لغو شده است. از جهتی دیگر رســانه های اسرائیل هم اعلام 
کرده اند که نتانیاهو به وزرای کابینه تحت امر خود دستور داده 
که طی روزهای پیش رو درباره مســائل امنیتی و سیاســی با 
رســانه ها گفت وگو نکنند که به باور مفسران، این اقدام نشان 
می دهد کــه اوضاع واحوال در داخل کابینه مناســب نبوده و 
حتی می تواند گویای آن باشد که نتانیاهو خواهان تشدید تنش 

سیاسی تا قبل از مذاکرات پنج شنبه نیست. 
نکتــه دوم در مــورد وضعیت فعلی این اســت که احتمالًا 
آمریکایی هــا بر این باور هســتند که مذاکــرات آتش بس روز 
پنج شــنبه به خروجی مطلوب نمی رسد و حتی ممکن است تا 
آن روز ارتش اســرائیل دست به اقدامات نظامی دیگر بزند. بر 
همین اساس اقدام به صف بندی نظامی در خاورمیانه کرده اند. 
نکته سوم هم این است که اساساً مجموعه غرب، به خصوص 
ایالات متحده به  عنوان اصلی ترین حامی اســرائیل، احساس 
می کند که تا قبل از مذاکرات پنج شــنبه ممکن است که ایران 
و جریان های مقاومت در منطقه پاســخ ترور اسماعیل هنیه، 
رئیس پیشین دفتر سیاســی حماس را بدهند و به همین دلیل 
ناو و زیردریایی خود را وارد منطقه  کرده اند. نکته چهارم اقدام 
حزب الله لبنان اســت. برآورد ایالات متحده و اسرائیل بر این 
است که حزب الله هم در این راستا به صورت علنی و انفرادی 
پاســخ خود را به اسرائیل در مرزهای شمالی خواهد داد و این 
به معنای درگیر شــدن تل آویو در چند محور و پایان آمدن توان 

رهگیری و پاسخ دهی آنهاست. 
اما نکته آخر هشــدار تروئیکای اروپا به تهران اســت. 
سه کشــور فرانســه، انگلیس و آلمان با صدور بیانیه ای از 
مذاکــرات آتش بس غزه حمایت کردند و از ســوی دیگر از 
تهران خواســتند تا به اسرائیل پاســخ ندهد. این در حالی 
است که در داخل اسرائیل هم نتانیاهو کاملًا تحت فشار قرار 
دارد؛ به گونه ای که عصر دوشنبه یائیر لاپید، رهبر اپوزیسیون 
اســرائیل صراحتاً اعلام کرد که »اکنون زمان مناسب برای 
معامله تبادل اسرا با حماس است«. این در حالی است که 
گفته می شود، خانواده اسرای اســرائیلی همچنان خواهان 

امضای توافق تبادل اسرا هستند. 

همزمان با سفر مقامات سیاسی - امنیتی آمریکا به منطقه برای شروع مذاکرات آتش بس غزه 
پنتاگون از اعزام زیردریایی هسته ای و ناو هواپیمابر به خاورمیانه خبر داد 

فرشاد گلزاری
گروه بین الملل

ادامه یادداشت روز

چگونگی رفع تحریم
واقعیت این است که اگر به تفاهم و توافق در چارچوب برجام 
نرسیم، آقای دکتر پزشکیان نمی تواند توفیقی در قالب شعارهایی 
که ارائه کرده داشــته باشد؛ چراکه کشــور ما همین حالا نیاز به 
ســرمایه گذاری خارجی دارد و تا زمانی که روند تحریم ها ادامه 
داشته باشد این مهم محقق نخواهد شد. به  عنوان مثال در مورد 
اروپا باید اطمینان سازی متقابل انجام شود و باید متوجه باشیم که 
نمی توانیم صرفاً با یک بلوک از دنیا روابط داشــته باشیم. همین 
حالا روابطی با چین و روســیه داریم اما واقعیت این اســت که 
موفقیتی در این راســتا نداشــته ایم و دلیل آن هم تحریم اســت. 
زمانی روابط ما با شــرق موفق عمل می کنــد و خروجی مثبت 
دارد که در روابط با غرب به موفقیت برســیم. وقتی ما در تحریم 
کامل به سر می بریم، نمی توانیم با کشوری مانند چین به صورت 
مشــخص کار کنیم؛ چراکه ما با وجود اینکه توافق 25 ســاله با 
پکن داریم اما شــرکت های چینی به دلیل اینکه ممکن اســت از 
ســوی آمریکا تحریم شــوند با ایران کار نمی کنند. لذا ابتدا باید 
با اروپا ســپس آمریکا به توافق برســیم و تحریم ها برداشته شود 
و رقابتی میان شــرق و غرب به وجود بیاید و در نهایت دو طرف 
برای سرمایه گذاری در زیرساخت ها، بخش نفت و... کشورمان 

به میدان بیایند. 
اینکه دائم فریاد بزنیم که اولویت ما چین و روســیه هستند، 
درست نیست. همین حالا رابطه اقتصادی ما با افغانستان چیزی 
حدود 2 تا 2/5 میلیارد دلار اســت اما با روسیه اینگونه نیست. 
اینکه می گویند تبــادلات تجاری ما با روس هــا ۴ میلیارد دلار 
ارزیابی می شــود، درست اســت اما بخش اعظمی از آن مربوط 
به مســائل نظامی است. طبق توافق 25 ســاله ما با چین، آنها 
باید ۴۰۰ میلیارد دلار در کشــورمان سرمایه گذاری می کردند اما 
با گذشــت ۴ سال هنوز حتی یک دلار هم در ایران از سوی پکن 
سرمایه گذاری صورت نگرفته است چراکه نقل و انتقال بانکی به 
دلیل تحریم ها نمی تواند صورت بگیرد. همین شرکت های چینی 
که نمی توانند به ســبب تحریم با ایران کار کنند با اروپا و آمریکا 
رابطه اقتصادی چند صد میلیاردی دارند و حتی در کشــورهای 
حاشیه خلیج فارس هم شاهد ســرمایه گذاری کلان آنها هستیم 
که اگر همین شــرکت ها با ایران وارد مناسبات اقتصادی شوند، 

بدون شک از سوی غرب تحریم می شوند. 
بنابراین اینکه مدام فریاد بزنیم اولویت ما روسیه و چین است 
نیازمند آن اســت که تحریم ها برداشته شود و در غیر این صورت 
نمی توان به آنچه مورد نظر است دست پیدا کنیم؛ چراکه ۴5 سال 
است، راه های مختلف را برای گسترش روابط اقتصادی با روسیه 
امتحان کرده ایم امــا خروجی آن مثبت نبوده اســت. باید توجه 
کنیم که اقتصاد ما و روســیه با یکدیگر هم پوشانی ندارد و اساساً 
تهران و مســکو در حوزه اقتصاد با یکدیگر رقابت دارند. روسیه 
صادرکننده بزرگ انرژی در دنیاســت و ما هم صادرکننده مطرح 
انرژی در جهان هستیم و به این دلیل به  نفع مسکو نیست که ایران 
انــرژی خود را صادر کند و عملًا آنها به ما به چشــم رقیب نگاه 
می کنند. لذا اقتصاد ما و روسیه مکمل یکدیگر نیست و باید این 
موضوع را درک کنیم. زمانی که روســیه ۱۰ میلیون بشکه نفت و 
یا مقادیر زیادی گاز به یک کشور صادر می کند، طبیعی است که 
روابط اقتصادی مسکو با آن کشور بیشتر باشد؛ چراکه پول ما بین 

این دو کشور و در آن فضا گردش دارد. 
کسی مدعی این نیست که نباید با روسیه یا چین روابط داشته 
باشیم اما مساله اینجاست که باید تحریم ها برداشته شود تا پول و 
ارز وارد کشور شود و سرمایه گذاری ها به صورت صحیح و کامل 
انجام شــود. این موضوعات دقیقاً همان نکاتی اســت که آقای 
عراقچی و پزشــکیان بدان واقف هســتند و می دانند که چگونه 
باید با آنها برخورد شود. در حوزه منطقه  هم دقیقاً همین موضوع 
مطرح اســت. دولت آقای روحانی و مرحوم رئیســی سیاســت 
تقویت روابط با همسایگان را در دســتور کار قرار دادند و اعلام 
کردند که می خواهیم روابط اقتصادی خود با آنها را تقویت کنیم 
و حتی مساله استفاده از ارزهای دو طرف را مطرح کردند و حالا 
ســوال این است که آیا این سیاســت، خروجی مثبت داشت؟ آیا 
از زمانی که دولت ترامپ در واشــنگتن روی کار آمد و حتی پس 
از آن در دوران مرحوم رئیسی توانستیم، مشکلات اقتصادی را با 
استفاده از همسایگان مانند عراق، پاکستان، کشورهای حاشیه 
خلیج فارس و... حل وفصل کنیم؟ پاســخ منفی اســت و همان 
روال قبل ادامه داشت؛ چراکه آنها هم در شرایط کنونی می ترسند 
که با ایران کار اقتصادی و تبادل تجاری داشــته باشــند. درست 
است که ما به عراق برق صادر می کنیم اما بغداد به دلیل فشارهای 
آمریکا اعلام می کنــد که ارز حاصل از صــادرات برق به تهران 

پرداخته نمی شود و نزد آنها باقی می ماند. 
 به همین جهت حتی در مورد روابط با کشــورهای منطقه 
هم نیازمند رفع تحریم ها هستیم. زمانی که تحریم برداشته شود 
و رقابت اقتصادی و سرمایه گذاری به وجود بیاید تمام دنیا اعم 
از منطقــه و فرامنطقه  به تکاپو می افتنــد و وارد روابط با ایران 
می شوند. زمانی که ما نفت را با ۳۰ درصد تخفیف می فروشیم، 
ارز حاصل از صــادرات به صورت عــادی وارد بانک مرکزی 
نمی شــود بلکه به صورت کالا و با طی کردن فرازونشیب های 
زیادی وارد کشــور می شــود. هیچ کدام از این مســائل حتی 
سرمایه گذاری چینی ها در کشــورمان انجام نخواهد شد جز با 
رفع تحریم که البته باید به ســایر کشورهای شرقی مانند ژاپن، 

کره جنوبی، چین و ... هم فکر شود. 



 سال هفتم  شماره 041763
تازه های ادبیات و هنرسه شنبه  23 مرداد 1403 کافه

محمد شــمس لنگرودی: به نظــرم نمایش »نبرد رســتم و 
ســهراب« از هر جهت جالب اســت. به عقیدۀ من که کارم 
ادبیات اســت، متن این نمایش، خلاقانه اســت. یعنی متنی 
نیســت که نعل به نعل از روی داستان فردوسی برداشته شده 
باشــد. دخالتی که نویسنده در داستان داشته به همراه حضور 
راوی در نمایش، کار را جذاب کرده و نمایش توانسته موضوع 

تراژیک بودن داستان فردوسی را نشان دهد.

وجیهه سامانی: فرهنگ، قلب تپنده هر کشور و شناسنامه و 
هویت هر ملتی اســت که هر چقدر برایش جان فشانی شود و 
در راهش کار و تلاش مســتمر شبانه روزی صورت بگیرد، باز 
هم کم است. هر سیســتمی برای رشد و اصلاح و پیشرفت، 
نیازمند نقدهای دل ســوزانه و نظرات کارشناســی اســت تا 
در ادامه مســیر، نقاط قوت خــود را تقویت و نقاط ضعف و 

مشکلات را مرتفع کند.

حسین معصومی همدانی: غلامحسین مصاحب، بنیان گذار 
پژوهــش به صورت جــدی در تاریخ علم در ایران اســت. او 
یک روحیۀ دایره المعارفی داشــت و وقتــی خیلی جوان بود، 
»جبر و مقابله« خیام را چاپ کرد. خیام را معدودی به عنوان 
ریاضی دان می شناختند. کتاب »جبر و مقابله« خیام در ایران 
به کلی مجهول نبود اما کشف این کتاب به اواسط قرن نوزدهم 

برمی گردد و مصاحب بر اساس این تصحیح ترجمه اش کرد.

روحیه دایره المعارفیضرورت نقد مدیریت فرهنگییک متن خلاق

انگلیســی  برجســته ترین رمان نویس  دیکنز،  چارلز 
دورۀ ویکتوریایــی را بــا آثــار شــاخص و متنوعی چون 
»الیور تویست«، »آرزوهای بزرگ« و »دیوید کاپرفیلد« 
می شناسند. اغلب اتفاقات و رخدادهای کتاب های دیکنز 
برگرفتــه از زندگــی واقعی خودش اســت. رمان »دیوید 
کاپرفیلد« چارلز دیکنــز به تازگی با ترجمۀ احد علیقلیان 
توســط نشر مرکز منتشــر شده است. نشــر مرکز »الیور 
تویست« دیگر رمان شــاخص دیکنز را هم سال ۱۴۰۰ با 
ترجمۀ علیقلیان منتشر کرده بود. پیش از این هم از »دیوید 
کاپرفیلد« یا نســخه های تلخیصی آن ترجمه های دیگری 
صورت گرفتــه اما ترجمه احد علیقلیان نســبت به دیگر 

ترجمه ها بهتر و کامل تر است.
دیوید کاپرفیلد، ماجراجویی های پســری است که 
شــش ماه بعد از مرگ پدرش به دنیــا می آید. به نوعی 
نحســی در زندگی این کودک پیش از تولدش شــروع 
شده است. در ابتدای داستان، دیوید با مادری مهربان 

و شــیرین و نازنین همراه است تا این که مشــکلات زندگی او را وادار 
می کند با مــردی به نام ادوارد مُردســتُن ازدواج کند. پس از ازدواج 
مادرش با ادوارد، دیوید گرفتار بدشانسی های متعدد می شود. ادوارد 
می خواهد او را از ســرش باز کند و پسرک را نزد خانوادۀ خدمت کار 
مــادرش پگوتی می فرســتد. ماجراهــای او در این خانــه جدید و 
درگیری هایش با پدرخوانده اش، محور وقایع این کتاب است. دیوید 
شخصیتی اســت که کمبودهای زیادی دارد و در زندگی چیز زیادی 
نمی خواهد. او دوســت دارد به عنوان یک شــخص مورد تأیید قرار 
گیرد و یک خانوادۀ گرم داشته باشد. این نیازهای اساسی هر شخصی 
است. او در دوران حساس کودکی و تولد هیچ کدام از این دو مورد را 
نداشته است. به همین دلیل باید از آن چه که طبیعت به او داده است، 
یعنی اســتعداد و ارادۀ قوی خود برای رسیدن به این اهداف استفاده 
کند. پس از سپری کردن دورانی سخت و پرمشکل در کودکی، دیوید 
استعداد نویسندگی خود را کشف می کند و به رمان نویسی موفق بدل 
می شود. از آن جا که داستان به صورت گذشته نگرانه روایت می شود، 
می دانیم او در زندگی به موفقیت رســیده اســت. آن چــه با خواندن 
رمان می خواهیم به آن برســیم این اســت که دیوید چگونه توانسته به 
اهداف خود برسد. کاراکترهای به یادماندنی و قابل باور زیادی چون 
پدرخواندۀ مستبد و عمۀ ترسناک شــخصیت اصلی داستان، فردی 
همیشــه فروتن اما خائن به اســم یورایا هیپ و البته یکی از بهترین 
شخصیت های کمدی خلق شده در ادبیات یعنی میکابر همیشه بی پول 
و مســکین در این اثر ماندگار به چشم می خورند. آقای میکابر مردی 
ساده لوح و در عین حال خوش قلب است که چندان اعتقادی به کار 
و تلاش ندارد؛ در عوض منتظر نشســته تا بلکــه در گردش روزگار 
اوضاع خودبه خود درســت شــود! چارلز دیکنز با استفاده از تجارب 
واقعی خود در زندگی، یکی از درخشان ترین و ماناترین آثار محبوب 
در دنیای ادبــی را خلق کرد؛ اثری که تــراژدی و کمدی را با تعادلی 
هنرمندانه در هم ترکیب کرده است. بسیاری از عناصر به کار رفته در 
رمان »دیوید کاپرفیلد« از زندگی خود نویسنده الهام گرفته شده اند و 
این اثر به نوعی خودزندگی نامۀ چارلز دیکنز در قالب داستان به شمار 
می آید. گفتنی است »دیوید کاپرفیلد« رمان مورد علاقۀ چارلز دیکنز 
در میان تمامی آثارش بوده و او در مقدمۀ یکی از چاپ های بی شــمار 
کتاب گفته اســت: »مثل همۀ پدرها و مادرها، مــن هم در ته قلبم، 
فرزند عزیزدردانه ای دارم که اســمش دیوید کاپرفیلد است.« دیکنز 
»دیوید کاپرفیلد« را در ۳7 سالگی و طی ۱۹ ماه نوشت و سال ۱85۰ 
منتشــرش کرد. این رمان اوج هنر و پختگی دیکنز در نویسندگی را 
نشــان می دهد. جزو لیســت برترین رمان های انگلیسی به انتخاب 
منتقدان اســت و از آن اقتباس های مختلف ســینمایی بین سال های 

۱۹۳۰ تا 2۰۰۰ شده است.

 Wتمرین رئالیسم در روزنامه 
چارلز جان هوفام دیکنز 7 فوریۀ ۱8۱2 در لندپورت پورتسی متولد 
شد. او دومین پســر جان دیکنز، کارمند ادارۀ کارپردازی بحریه بود. 
پدرش اهل لاابالی گری بود و کار را به جایی رســاند که او را به زندان 
مارشالســی انداختند. به همین دلیل دیکنز ۱2 ســاله را برای تأمین 
معاش خانه به کارخانۀ واکس سازی وارن فرستادند و تا آزادی پدرش 
در آن جا به کار مشــغول شــد. او پس از آزادی پدر مجدداً توانست به 
مدرســه بازگردد و تحصیل را ادامه دهد. پس از پایان دوران مدرسه، 
چارلز دیکنز که همیشه دوســت داشت هنرپیشه شود به طور اتفاقی 
ســر از جهان روزنامه نگاری درآورد و در این شــغل پیشرفت خوبی 
کرد و زمانی که تنها 2۰ ســال داشــت او را به عنــوان روزنامه نگاری 
موفق می شــناختند. ورود چارلز دیکنز به شغل روزنامه نگاری سبب 
آشــنایی اش با چهره های مختلف و ایجاد ارتباط با انســان ها شــد. 
دیکنز نخســتین بار در ســال ۱8۳۳ اقدام به انتشار متن اولیۀ یکی از 
نوشــته های خود با عنوان »ناهار در پوپلار« کرد و پس از اســتقبال 
از آن، نوشــته های دیگری را نیز به انتشار رســاند. هم چنین به دلیل 
شــغل روزنامه نگاری در روزنامه ای به عنوان سردبیر فعالیت می کرد 
و جالــب این که کتاب »الیور تویســت« را به صورت بخش بخش در 
همین روزنامه منتشــر کرد. با گذشــت زمان، به شهرت او به عنوان 
نویســنده افزوده شد و توانســت پا به عرصۀ نویسندگی بگذارد و در 
آن به فعالیت بپــردازد. روزنامه نگاری تمرین خوبی برای تقویت قلم 
دیکنــز بود. او از طریق روزنامه نگاری آموخت، پدیده ها را همان گونه 
که هســتند، صادقانه و با جزئیات ببیند و بتواند به سلسله  اتفاق های 

پشت هر رخداد توجه کند. تحلیل های دقیق و عمیقی 
که چارلز دیکنز در نوشته هایش از اشیا، افراد و محیط ها 
ارائه می کند، گواه همین موضوع است. در این بین شاید 
بتوان توجه دیکنز به محیط و شــهر را بیشــتر از سایر 
عناصر در نظر گرفت. داستان های او صرفاً مجموعه ای 
از شخصیت ها و حوادث نیستند بلکه هر شخصیت در 
بافت محیطی که در آن رشــد می کند، شناخته می شود 
و ویژگی هــای منحصر به همان بافــت را از خود بروز 
می دهد. نکتۀ دیگری که می توان در نوشــته های دیکنز 
دیــد، توجه او به مســألۀ فقــر و تأثیر آن بر انســانیت 
آدم هاست. شخصیت های داستان های او درست مانند 
دوران کودکی خودش از دل رنج و تبعیض اجتماعی سر 
بر می آورند و رنجی مشــابه آن چه او در کودکی تحمل 
کرد به دوش می کشــند. آثار چارلز دیکنز را می توان به 
نوعی، آیینۀ زندگی پرفراز و نشــیب خود او قلمداد کرد. 
چارلز دیکنز در سرتاســر عمرش از شهرتش به عنوان 
یک نویسنده برای انجام فعالیت های اجتماعی و کنش گری استفاده 
کرد. او فعالیت های اجتماعی بســیاری داشــت، از مبارزه با قوانینی 
مانند اعدام در ملأ عام و اعتراض به کار کودکان در معادن تا تاســیس 
خانه هایــی برای زنان بی سرپرســت اما هر چقــدر در زندگی کاری و 
حرفه ای خود پیشرفت می کرد، در زندگی خانوادگی اش دچار مشکل 
شده بود. رابطۀ دیکنز او و همسرش در ۴5  سالگی دچار آشفتگی شد.
 دیکنز برای نوشــتن به شرایطی خاص نیاز داشت. میسن کاری 
در کتاب »آداب روزانه« دربارۀ دیکنز و ســاعات کاری و نظم او در 
حین کار نوشــته است، او از ســاعت ۹ صبح تا 2 بعدازظهر در اتاق 
کارش که در ســکوت کامل غرق بود، حاضر می شــد و برای ناهار 
خوردن با خانواده وقفه ای در کارش ایجاد می کرد. روزهای معمولی 
تا 2۰۰۰ کلمه می نوشت و روزهایی که پرانرژی تر بود، بسیار بیشتر اما 
حتی روزهایی که چیزی برای نوشــتن به ذهنش نمی آمد، باز هم به 
ســاعات کاری اش پایبند بود. دیکنز بی وقفه کار می کرد، می خواند 
و می نوشــت. پزشکان از او خواسته بودند تا ســاعات کاری اش را 
کمتر کند اما او هم چنان و بدون توجه به سخن پزشکان می خواند و 
می نوشت. در نهایت فشار کاری بسیار زیاد او سبب شد تا در ۹ ژوئن 

۱87۰ در 58  سالگی سکتۀ قلبی کند. 

 W اثرات دیکنز و دیوید کاپرفیلد 
هیچ نویسنده ای بهتر از چارلز دیکنز، دوران کودکی قهرمانش را 
توصیف نکرده است. دیکنز بیش از هر نویسندۀ انگلیسی دیگری، به 
جز شکسپیر، تخیل خواننده را مسحور شخصیت های به یاد ماندنی 
خود کرده است. او تأثیرگذارترین رمان نویس در زبان انگلیسی بوده 
است. لئو تولستوی ویژگی های انسانی نوشته های دیکنز را می ستود 
و از همۀ نویسندگان انگلیســی برتر می شمرد و »دیوید کاپرفیلد« 
را بزرگ ترین دســتاورد ادبی او می دانست، به  ویژه فصل »توفان« 
آن را معیاری به شــمار می آورد که رمان های بــزرگ جهان را با آن 
می توان سنجید. کافکا کتاب »آمریکا« را در تقلید محض از »دیوید 
کاپرفیلد« نوشت و دی. اچ. لارنس دوست داشت با دیوید کاپرفیلد 
هم ذات پنــداری کند. الگرنون چارلز ســوینبرن »دیوید کاپرفیلد« 
را شــاهکاری بی همتــا خواند. داستایفســکی هــم از خوانندگان 
پروپاقــرص رمان هــای دیکنز بود و بینش هنری او را می ســتود و 
در شــخصیت پردازی و خلق موقعیت های داســتانی از دیکنز تأثیر 
پذیرفته بود. ویلیام فاکنر حرفه و هنر داستان نویســی خود را وامدار 
نویسندگان بزرگی چون دیکنز می دانست. گراهام گرین از نثر رازآمیز 
دیکنز سخن می گفت. گویی روحی در خلوت با خویشتن در حال 
گفت وگوست و جورج ارول می گفت، دیکنز از نویسندگانی است که 

آثارش ارزش دزدیدن را دارد.

دیوید کاپرفیلد الهام گرفته از زندگی خود چارلز دیکنز است

رمان ویکتوریایی

دریچه: تحلیل عادات

  اقتصاد تعمیر
چرا تعمیر بهتر از مصرف است؟

اقتصاد مصرف کننده یک مفهوم اقتصادی است که 
در زمان حاضر اکثر جوامع با آن زندگی می کنند. این نوع 
اقتصاد انســان ها را به افزایش مصرف تشویق می کند. 
مردم در چنین اقتصادی با محصولات به گونه ای ارتباط 
برقرار می کنند که متأسفانه به سیارۀ زمین آسیب می زند 
زیرا در این اقتصاد مردم را وادار به خرید مداوم می کنند 
و در نتیجه به تولید زباله های دورریختنی که به کرۀ زمین 

آسیب  می زند، کمک می کنند.
اقتصــاد مصرف چنان ترویج و تقویت شــده که در 
میان عموم مردم جامعۀ ما مطرح می شــود که »مردم از 
بس مشــکل اقتصادی دارند به تعمیــر لوازم خود روی 
آورده انــد!« و از این وضعیت به عنــوان یک موقعیت 
بد یاد می کنند. درحالی کــه برعکس؛ امروزه دانش و 
علم تأکید بر تعمیر به جای تشویق به مصرف دارد و از 
اقتصاد جدیدی با نام اقتصاد تعمیر سخن گفته می شود.
 در برخی از کشورها مردم اغلب اقلام شکسته را به 
جای تلاش برای تعمیر آنها؛ دور می اندازند. شرکت ها 
نیــز به صورت مکرر تبلیغ  می کننــد که مردم کالاهای 
قبلــی را دور بیندازند تا جدیدترین فنــاوری را بخرند! 
این روش ها باعث می شــود، اقلام قابل تعمیر قدیمی 
ما بسیار غیرجذاب تر و غیرقابل استفاده به نظر برسند.

 اما اقتصاد تعمیر چیست؟ این یک مفهوم اقتصادی 
جدید است که در آن ارزش های پایداری، دوام و سلامت 
مــواد در کنار هم قرار می گیرند و تلاش برای بهره گیری 
از اقتصاد دایره ای را سازمان می دهند. در اقتصاد تعمیر، 
کالاهای مورد استفاده صرفاً قابل مصرف در نظر گرفته 
نمی شــوند بلکه  آنها ویژگی هایی دارند که بر آن اساس  
ارزش تعمیــر را دارند. این امر پایداری شــی را افزایش 
می دهد زیرا مردم تشــویق می شــوند که به جای خرید 

اقلام جدید، اقلام خود را تعمیر و استفاده مجدد کنند.
حرکت به ســمت اقتصاد تعمیر از سه سال گذشته 
سرعت بیشتری گرفته و امروزه در بیشتر کشورهای دنیا 
شــاهد رونق مجدد در اقتصاد تعمیرات هستیم. اروپا، 
ایالات متحده و استرالیا در حال حاضر قوانینی را اعمال 
می کنند که تولیدکنندگان را ملزم می کند تا لوازم خانگی 
را قابل تعمیر و بادوام تولید کنند. بر این اســاس، طول 
عمر محصول را می توان به طور موثر با تعمیر و استفاده 

مجدد افزایش داد.
نکتــۀ مهم  دیگرِ اقتصاد تعمیر آن اســت که امروزه 
دیگر تولید کردن یک ارزش نیست زیرا همین تولیدات 
هستند که به محیط زیســت و کرۀ زمین آسیب جدی 
وارد کرده اند. برای مثال اشــاره می شود، سهم صنعت 
تولید لباس از آلودگی هوای کرۀ زمین تقریباً ۱۰ درصد از 
کل انتشار کربن جهانی است که هر سال تولید می شود. 
این درصد حتی از مجموع انتشــار گازهای گلخانه ای 
صنعت کشــتی رانی دریایی و پروازهای بین المللی نیز 
بیشــتر اســت. علاوه بر موضوع کربن حاصل شده از 
بخش تولید لباس، که شــامل کشت پنبه است، مقدار 
زیادی نیز آب مصرف می شود. سالانه تقریباً ۹۳ میلیارد 
متر مکعب آب توســط این صنعت استفاده می شود که 
۴ درصد از کل مصرف آب شــیرین جهان را تشــکیل 
می دهد. برای درک بیشــتر این موضوع باید اشاره کرد 
که تولید یک شــلوار جین به تنهایی به ۳78۱ لیتر آب 
نیاز دارد. متأســفانه پیش بینی می شــود، وضعیت بدتر 
شود و انتظار می رود انتشــار گازهای گلخانه ای مضر 
توســط تولید لباس تا ســال 2۰۳۰ بیــش از 5۰ درصد 
افزایش یابد. وضعیت تولید ابزار الکترونیک نیز چنین 
اســت و ۴ درصد از تولید گازهای گلخانه ای مضر را به 
خود اختصاص داده علاوه بر آن آلودگی اســقاطی های 

این گونه ابزارها نیز بسیار بالاست.
 اینک، اقتصاد تعمیر با تشکیل سازمان های مردمی 
و ابتکاراتی که به دنبال ترویجِ تعمیر، اســتفادۀ مجدد و 
سایر اشکال خلاقانه پیشگیری از زباله به صورت جدی 
در دنیا تعقیب می شود. زیرا این طرز فکر به شکل گیری 
»جوامع تعمیر و اســتفاده مجدد« کمک کرده و حس 
مراقبت، غرور، تعلق و مشارکت مدنی را ایجاد می کند 
که در اقتصــاد مصرف کننده کنونــی کاملًا از بین رفته 

است.

حسن محرابی
پژوهش گر

دیوید کاپرفیلد
چارلز دیکنز 

ترجمۀ احد علیقلیان 
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»خون مردگی«، نمایشی به کارگردانی مهدی جلینی و گروه 
تئاتر چهارم، از شهرســتان ســبزوار به تهران آمده اند و در چند 
جشنواره پیشین ازجمله جشــنواره استانی و هم آغاز، جوایزی 
را نیز کســب کرده اند. این نمایش این روزها در سالن قشقایی 
مجموعه تئاترشهر به اجرای عموم رســیده اند و خود را در این 

تجربه محک می زنند.
در خلاصــه نمایش خون مردگــی آمده که 
بیمــاری جوانی به نــام ثریــا ابراهیمی که 5 
ســالی ا ست در کما به ســر می برد و در بخش 
ا ست،  بستری  بیمارســتان  ویژه  مراقبت های 
در طــی آزمایش هایی کــه کادر درمان از او به 
عمل آورده، مشخص می شود که باردار است. 
بــارداری غیرمتعــارف او و پیگیری های مدام 
همسرش باعث می شــود که کادر مدیریت و 
درمانی این بیمار، به دنبال راه برون  رفتی از این 
وضعیت بحرانی باشند. موقعیتی که از یک سو 
به اعتبار بیمارستان و پرسنل آن لطمه می زند و 
از سوی دیگر، شــرایط  بیمار را دچار تغییرات 

اساسی می کند.
»خون مردگی« که به نویســندگی محسن 

سنگ سفیدی  اســت بر این وضعیت پی ریزی شده که واکنش 
افراد دخیل در این ماجرا را به دید تماشــاگر برســاند. از رئیس 
بیمارستان و پزشک درمانگر، دو پرستار مراقب بیمار و خدمه و 

پزشک آزمایشگاه گرفته تا خواهر و همسر بیمار.
نمایش تاکید می کند که چگونگــی و عامل این اتفاق مهم 
نیســت، بلکه مهم مواجهه و برخورد افرادی  است که در قبال 
مسئولیتی که دارند در شرایط بحرانی، نسبت به آن، چه موضعی 
خواهند داشــت. شاید در نگاه اول به نظر برسد که نمایش تنها 
محدود به این مکان و کانسپت بیمارستانی و درمانی و خطاهای 

پزشکی  است که البته چندان هم نادر نیست و بسیاری از بیماران 
با این دســت خطاها، دچار صدمات زیاد و گاه جبران ناپذیری 
می شوند، اما در لایه های عمیق تر، رویکرد نویسنده و کارگردان 
و اســتفاده از طراحی کروماکی و سبز سینمایی موجود در تمام 
قسمت ها و وسایل صحنه، نشان می دهد که این اتفاق می تواند 
تعمیم پذیری به هر حوزه جمعی و اجتماعی داشته باشد. چه بسا 
در موقعیت های متفاوت و متعددی که مســئولیت شــغلی یا 
اجتماعی بر عهده افراد است، به راحتی از آن شانه خالی کرده یا 
در صدد توجیه و رفع ورجوع مشکلات حاصل از کم کاری خود 

و مقصر جلوه دادن دیگری هستند. 
»خون مردگی«، در این مســیر تلاش کرده با بازی های روان 
و چفت وبســتی به کلیت ماجرا، پیرنگ اصلی را حفظ کرده و 
با فاصله و پرهیز از ورود به مضمون های جنایی و پلیســی، به 
محتوای انسانی آن بپردازد. از نشانه  شناسی و مفاهیم زیرلایه ای 
نیز بهره ببرد. با این  حال، هرچند دغدغه گروه نمایشی چهارم 
در این باره ارزشــمند اســت و در ابتدا، گزینش چنین سوژه ای 
که گویا از داســتانی واقعی برداشــت شــده، جذاب است اما 
آنچــه به عنــوان واکنش هــا و مواجهات افــراد و دلایلی برای 

عدم مســئولیت پذیری با این واقعه در نظر گرفته شده و مطرح 
می شــود، به کلیشه های مرســوم نزدیک است و حتی تکراری 
به نظر می رســد. پزشکی که با پرسنل و پرســتاران وارد روابط 
خصوصی می شــود، بنابراین نمی تواند چندان مسئولیت خود را 
صحیح انجام دهد، پرســتاری که خود را ملزم به رسیدگی کامل 
بیمــار و ورود و خروج همراهان نمی کند و شــوهری که کاملًا 
نقشش به تیپ نزدیک شده و مردی  است قلدر که موجب شده 
تا همسرش دســت به خودکشــی بزند و به کما برود و در این  
وضع وحال، باز هم چشــمش به دنبال خواهرزن خود است، از 
این دست نمونه های کلیشه ای  است. در عین 
 حــال و در طول نمایش، علامت ســوال های 
زیادی نیز برای تماشــاگر ایجاد می شــود که 
پاســخی برای آنان نمی توان یافت. اما شــاید 
بیش از همه می توان به بخش حضور نظافتچی 
در اتاق رئیس بیمارستان برای پرسش از علت 
استعفای او، نقد داشت که اساساً آن پرده با کل 
نمایش در تضاد است. حتی اگر قرار بر ایجاد 
موقعیت طنزی در نمایشی رئال و جدی ا ست، 
ایــن موقعیت باید با کمــدی موقعیت تدارک 
دیده  شــود و نه طبق معمول بهره از کاراکتری 
شهرســتانی و بــا لهجه محلی کــه کمی هم 

شیرین عقل می زند، به آن دست یافت.
با این حال، کارگردان جوان و گروه تئاتری 
چهــارم بر صحنه قشــقایی نشــان می دهد، 
دغدغه مند است. اشاره به معضلات اجتماعی و فرهنگ حاکم 
بــر جامعه، مشــکلات زنانی که تحت خشــونت های خانگی 
شــوهران خود قرار می گیرند و دچار آسیب های شدید جسمی 
و روانی می شــوند، بی مسئولیتی و سوءاســتفاده های افراد در 
جایگاه شغلی خود که می تواند به قیمت جان دیگران تمام شود، 

در جای خود ارزشمند است.
در عین حال، پروســه تمرین و پیشینه حضور در صحنه این 
گروه نیز قابل مشــاهده است و می توان امیدوار بود که در آینده 
نزدیک، اجراهای حرفه ای تر و موفق تری را از آنان شاهد باشیم.

نگاهی به نمایش خون مردگی 

در تلاطم یک اتفاق

»آنجل سالازار«، ســتاره فیلم »صورت زخمی« که در نقش 
دســتیار مورد اعتماد آل پاچینو در این فیلم کلاســیک بازی 
می کرد، در سن ۶8 سالگی درگذشت. این هنرپیشه کوبایی-
آمریکایی  در ســال ۱۹8۳ در نقش چی چی در فیلم »صورت 
زخمــی«، اثر برایان دی پالما بازی کرد و  در ســال ۱۹88 در 
کنار تام هنکس در فیلم »پانچ لاین« و سپس در سال ۱۹۹۳ در 

نقش والبرتو در فیلم »راه کارلیتو« مقابل دوربین رفت.

تام کروز در مراسم اختتامیه المپیک پاریس از سقف استادیوم 
با طناب فرود آمد و با عبــور از صف بازیگران پرچم المپیک 
را گرفت و بــا آن روی صحنه رفت و پس از آنکه کارن باس، 
شــهردار لس آنجلس، پرچم المپیک را ازآن هیدالگو شهردار 
پاریس دریافت کرد، او پرچم را گرفت و سوار بر موتورسیکلت 
صحنــه اســتادیوم را ترک کرد تــا تحویل نمادیــن پرچم به 

لس آنجلس را انجام دهد.

جیمی لی کرتیس در مراسمی ویژه دکترای افتخاری هنرهای 
زیبا را از موسســه فیلم آمریکا دریافت کرد. کرتیس در آغاز 
سخنرانی گفت: من برای شما فارغ التحصیلان، نماینده آنهایی 
هستم که به موفقیت رسیده اند. من یک هنرمند هستم، این را 
امروز می توانم بگویم، اما وقتی ۱۹ ساله بودم نمی دانستم قرار 
است چه کار کنم. حالا می توانم بگویم که اتفاقی بازیگر شدم. 

پدر و مادرم هم به طور اتفاقی بازیگر شدند.

لدرگذشت بازیگر صورت زخمی دکترای افتخاری برای کرتیستام کروز مشع را تحوی گرفتل

گزارش سینمای ایران

 سند سازی برای سینما 
وزارت ارشاد سند ملی سینما را

به رغم مخالفت خانه سینما تصویب کرد

آخرین جلسه شــورای هنر به ریاست محمدمهدی 
اســماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی با حضور 
اعضا برگزار شد. در این جلسه که یکصد وهفتمین جلسه 
شورای هنر به حســاب می آمد، سند سینما به تصویب 
اعضا رســید. همچنیــن علاوه بر تصویب این ســند، 
سیاست ها و ضوابط حاکم بر بازار هنرهای تجسمی نیز 

توسط اعضا بررسی و به تصویب رسید. 
درحالی این سند به تصویب رسید که خانه سینما پیش 
از این بارها به کلیات و پیش نویس این سند اعتراض کرده 
بود و از مدیرانی که در تصویب آن دخالت دارند، خواسته 
بود، نظرات این تشکل صنفی را هم لحاظ  در تصویب این 
ســند لحاظ کنند که با این اقدام وزارت ارشاد مشخص 
شد که این سند بدون همفکری و مشاوره با اهالی سینما 

مورد تصویب قرار گرفته است. 
هیات مدیره خانه ســینما هم پیش از مخالفت صریح 
خود را حتی با کلیات این ســند هم اعلام کرده بود و در 
بیانیه ای با ذکر دلایل خود آورده بود: »هیات رئیسه خانه 
ســینما به نمایندگی از جامعه اصناف سینمای ایران پس 
از مطالعه و بررســی متن پیشنهادی با سرنام »سند ملی 
سینما« اعلام می دارد که با کلیات این پیش نویس کاملًا 
مخالف است و از انگیزه های تنظیم کنندگان این سند ابراز 

شگفتی کرده است«.
هشتم مردادماه بود که در جلسه شورای هنر با حضور 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره سند ملی خانه سینما 
صحبت شد و وزیر ارشاد هم از خانه سینما خواست که 
در ویرایش این سند نقش آفرینی بیشتری کند تا در نهایت 
سند آماده تصویب شــود. خانه سینما نیز یک هفته بعد 
با انتشار نظر مکتوب هیات رئیسه، مخالفت صریحی را 

نسبت به پیش نویس سند ملی سینما اعلام کرد.  
هیات مدیــره خانه ســینما بر ایــن اعتقــاد بود که 
تنظیم کنندگان کوشــیده اند تا به هر چــه دولتی تر کردن 
سینما دست یازند و دستورالعملی برای نهادهای دولتی 
تهیه کرده اند و هیچ حقوقــی را برای هنرمندان و بخش 
خصوصی قائل نشــده اند. این تشکل صنفی اعلام کرد: 
به نظر می رسد در متن پیشنهادی، تنظیم کنندگان به عمد 
کوشــیده اند تا از جایگاه قانونی جامعه اصناف سینمای 
ایران)خانه سینما( به منظور گریز از هرگونه مشارکت و 
پاسخگویی،چشم پوشــی کنند و عملًا برخلاف اهداف 
پیش بینی شــده فرهنگی و هنری در برنامه افق 2۰ ساله 
کشــور و قانون اساسی است، زیرا برای کاهش و حذف 
تدریجی تصدی گری دولت و تقویت بخش خصوصی که 
باید به رشــد و اعتلای بخش خصوصی بینجامد تلاشی 
نشده اســت و بالعکس سند پیشنهادی به حذف بخش 

خصوصی و تشکل های مردم نهاد نظر دارد.
 پیــش از ایــن محمدمهــدی عســگرپور، رئیــس 
هیات مدیــره خانه ســینما - در توییتی نوشــت: اصرار 
مسئولان وزارت فرهنگ و ارشاد برای تصویب سند ملی 
با اشکالات بسیار مهم و ضربه زننده به سینما در روزهای 
پایانی کارشان نه تنها خدمت به سینما نیست، بلکه بسیار 
ناشایست است.حالا با اعلام خبر تصویب این سند ملی 
روابط عمومی خانه سینما بیانیه ای را منتشر کرده که در 
متن آن آمده است: »همان طور که قبلًا اعلام شده است، 
ســند پیشنهادی موسوم به »سند ســینما« که از جانب 
شورای هنر و سازمان سینمایی برای نظرخواهی به خانه 
سینما ارسال شده بود، مورد تایید جامعه اصناف سینمای 
ایران قرار نگرفت. دلایل عدم پذیرش آن نیز پیش تر و به 
صورت رسمی به شورای عالی انقلاب فرهنگی و وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی اعلام شده است. در صورت 
لزوم نگارش سند ملی سینما، نمایندگان جامعه اصناف 
سینمای ایران به درخواست مرجع ذی ربط از طرف خانه 
سینما رسماً به شــورای عالی هنر معرفی خواهند شد. 
ضمناً در شرایط فعلی و با توجه به فرصت کم باقی مانده 
برای تغییرات دولت و نیاز به طرح مســائل کارشناسی و 
تخصصی امکان هرگونه اصلاح یا تایید کلیات ســند در 

این بازه زمانی وجود ندارد«.

نیلوفرثانی
منتقد
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عواقب رکود
اقتصاد چه اثری بر انتخابات می گذارد؟

اقتصاد آمریکا پس از رشــد با نرخ هایی که مایه حسادت 
جهان ثروتمند بود، اکنون به نظر می رسد رو به کندی گذاشته 
است. سرمایه گذاران نگران اند که رکود در کمین باشد. آنها در 
گوست و پس از نظرسنجی ناامیدکننده از تولیدکنندگان  دوم آ
و افزایــش مطالبات مقرری بیکاری از این نگران شــدند که 
شنیدند، نرخ بیکاری در کشور در ماه جولای به ۴/۳ درصد 
رســیده که بالاترین نرخ از سال 2۰2۱ به بعد است. بازارهای 
گوســت ریزش کردند، هر چند روز بعد  بورس جهان در 5 آ
توانستند اندکی از آن ریزش را جبران کنند. اقتصاد در آمریکا 
عامل تعیین کننده ای در انتخابات نیســت امــا اهمیت دارد. 
مســیر آن در ۹۰ روز آینده بر شانس دموکرات ها در انتخابات 
ریاســت جمهوری ماه نوامبر تاثیر می گــذارد. احتمالًا رکود 
سرنوشــت بدی را برای خانم هریس رقم خواهد زد. اما حتی 
اگر آن گونه که به نظر می رسد اقتصاد رو به کندی برود به نفع 
ترامــپ و به ضرر خانم هریس عمــل خواهد کرد. آیا آمریکا 
واقعاً در آستانه رکود قرار دارد؟ برخی نشانگرها برای اقتصاد 
آمریکا شوم هستند. نرخ بیکاری از سطوح پایین اخیر خود به 
میزان چشمگیری بالا آمده است. چنین رویدادی در گذشته 
نشانه رکود تلقی می شد. محاسبات ساده نشان می دهد که با 
توجه به وضعیت اقتصاد، نرخ های بهره یک تا دو واحد درصد 
بالا هستند. نرخ بازدهی اوراق خزانه درازمدت از نرخ بازدهی 
اوراق کوتاه مدت کمتر شــد چون سرمایه گذاران انتظار دارند، 
اقتصاد ضعیف شود و فدرال رزرو نرخ بهره را به  شدت کاهش 
دهد. اما از تمام ابعاد چنین به نظر می رســد که آمریکا نه یک 
سقوط شــدید بلکه کندی رشد تدریجی را تجربه می کند. از 
زمانی که نــرخ بیکاری در آوریل 2۰2۳ به پایین ترین ســطح 
رسید، افزایش نرخ بهره به  تدریج بازارهای کار را سرد کرد. این 
امر به نوبه خود رشد دستمزدها را سرکوب و اعتماد خریداران 
را خدشــه دار کرد. برخی شــرکت ها از قبیــل مک دونالد که 
مستقیماً با مشــتریان ســروکار دارند، آمار ناامیدکننده ای از 
رکود گزارش دادند. دیگر شرکت ها عملکرد بهتری داشتند و 
تولید ناخالص داخلی کشــور هنوز رشد می کند. نرخ رشد آن 
در ســه  ماه دوم ســال 2/8 درصد و بالاتر از روند درازمدت 
آن بود. رزرو میز در رســتوران ها، مسافرت های هوایی و نرخ 
جمع آوری مالیات همگی حاکی از آن  اســت که رشد اقتصاد 
همچنان قدرتمنــد خواهد ماند. علاوه  بر این، نرخ های پایین 
بهره در درازمدت همانند یک واکســن بــرای اقتصاد عمل 
می کنند و با هجوم ســرمایه داران ترسو به سمت اوراق قرضه 
در هفته پیش این نقش پررنگ تر می شــود. بانک ها شــرایط 
اعطای اعتبارات را تا حدی تسهیل کرده اند. فدرال رزرو باید 
برای تحقق انتظارات ســرمایه گذاران نرخ سیاستی بهره را در 
ماه ســپتامبر پایین آورد اما این کار صرفاً نمایشی خواهد بود. 
نرخ بهره وام های مسکن و کارت های اعتباری از هم اکنون رو 
به کاهش گذاشته است. اما اگر کندی رشد، و نه رکود، اتفاق 
بیفتد چه پیامد های اقتصادی خواهد داشت؟ خانم هریس باز 
هم به دردســر می افتد. حتی اگر رای دهندگان هیچ اعتباری 
برای دموکرات ها به خاطر رونق اقتصادی قائل نشــوند، آنها 
را به خاطر کندی رشــد مقصر خواهند دانست. خانم هریس 
باید بتواند در کارزارش از ســابقه اقتصادی دولت بایدن بهره 
ببرد. میانگین درآمد واقعی کارگران در مقایســه با زمانی که 
مردم آمریکا در ســال 2۰۱۶ پای صندوق ها رفتند ۹/۴ درصد 
بیشــتر شــده و نرخ بیکاری حتی در میان مردان فاقد دیپلم 
دبیرســتان فقط 5/۱ درصد اســت. نرخ تــورم و بیکاری در 
ایالت های خاکســتری از قبیل پنسیلوانیا از میانگین کشوری 
هم پایین تر است. با توجه به این واقعیت ها، گلایه مندی آقای 
ونس، رفیق حمایت گــرای ترامپ از اینکه آمریکا مشــاغل 
را قربانــی واردات بی ارزش  کرده اســت ، محلــی از اعراب 
نــدارد. درک جمهوری خواهان و دموکرات هــا از اقتصاد از 
سیاست هایشان نشات می گیرد و در دو جهت مخالف است. 
اما رای دهندگان در مجموع به مدیریت اقتصادی دموکرات ها 
نمره کمتری می دهند، بخشــی به آن دلیل که هر گاه به خرید 
می روند با دیدن برچسب قیمت ها غافلگیر می شوند. حتی اگر 
تــورم رو به کاهش بگذارد، قیمت ها در مقایســه با زمانی که 
بایدن به قدرت رسید تقریباً 2۰ درصد بالاتر است. موج کنونی 
تلاطم های بازار سرمایه وضعیت را بدتر نمی کند و اقدام ترامپ 
در نام گذاری »ســقوط کامالا« برای آن نیز پیش بینی پذیر اما 

ناشایست بود.
منبع: اکونومیست

مهتا معرفت
مترجم

سیدحمید پورمحمدی گل ســفیدی و عبدالناصر همتی احتمالًا 
مهم ترین تصمیم گیران اقتصادی در دولت چهاردهم هســتند. علی 
طیب نیــا هم به  عنوان مشــاور اقتصادی رئیس جمهــوری در دولت 
حضور دارد. سوال این است که چه کسی در جهت گیری های اصلی 

دولت، تصمیم نهایی را می گیرد. 

 Wراهبری طیب نیا
طیب نیا متولد ۱۳۳۹ در اصفهان اســت و دانش آموخته اقتصاد. 
تز دکترای او در مورد تورم ســاختاری در ایران بوده و اکنون استادیار 

دانشکده اقتصاد دانشگاه تهران است. طیب نیا در دولت دوم 
میرحسین موسوی، مشاور او بود و در دولت دوم هاشمی، 
دبیری کمیســیون اقتصادی دولت را بــر عهده گرفت و در 
دوره خاتمی، مشاور کمیسیون اقتصادی دولت شد. پذیرش 
ریاست سازمان مدیریت و برنامه ریزی از سوی فرهاد رهبر 
موجب شد، وی طیب نیا را برای معاونت اقتصادی سازمان 
انتخــاب کند. طیب نیا در دولت احمدی نــژاد غریبه  بود و 
گرایش او به اصلاحات موجب خشم اصولگرایان شده بود. 
در نهایت او مجبور به خروج از سازمان مدیریت شد. حسن 

روحانی که به قدرت رسید، علی  طیب نیا به  عنوان یکی از نامزدهای 
پیوستن به کابینه مطرح شــد. روحانی چندان موافق حضور او نبود 
اما روی ســیدمحمد خاتمــی را زمین نینداخــت. طیب نیا با توصیه 
اصلاح طلبان وارد دولت شد و با پشتیبانی رسانه هایی که او را »طبیب 
تورم« نامیدند، موفق شــد از نمایندگان مجلس، رای اعتماد بالایی 
بگیرد. تیم اقتصادی حسن روحانی ظرف یک سال موفق شدند، نرخ 
تورم را از حوالی ۴۰ درصد به کمتر از ۱5 درصد برســاند و پس از آن 
تورم به مدت چند فصل تک رقمی شد. همکاری او و حسن روحانی 
به دولت دوازدهم نکشید، هرچند قرار بود طیب نیا دوستان نزدیکش 
را از حلقه امیرآباد فراخواند و بــه دولت پیوند دهد. او و روحانی در 
مراســم افطاری دفتر رهبری همدیگر را دیدند و قراری گذاشــتند تا 
درباره تداوم همکاری صحبت کنند. طیب نیا قرار بود تیمی هماهنگ 
برای دولت دوازدهم پیشنهاد کند. توصیه او این بود که همتی به بانک 
 مرکزی برود، خودش سکان سازمان برنامه را در دست گیرد و شاپور 

محمدی هم راهی وزارت امور اقتصادی و دارایی شود.
از این نقشــه فقط حضور همتی در بانک  مرکزی عملی شد و کار 
به دلایل زیاد نیمه تمام ماند. اکنون علی طیب نیا، مشــاور اقتصادی 
رئیس جمهور است و شاید طبیب تورم دوست دارد همان نقشی را در 
دولت پزشکیان ایفا کند که مسعود نیلی در دولت اول حسن روحانی 
ایفا کرد. مســعود نیلی آن روزها برای حســن روحانی کلاس درس 
اقتصاد گذاشــت و در عین حال، ســتاد اقتصادی دولت را هم اداره 

کرد. تجربه ای که شاید طیب نیا هم بخواهد تکرارش کند.

 Wفرماندهی همتی 
علی طیب نیا و عبدالناصر همتی سال هاست که همکارند و رفیق. 
علاوه بر این، هر دو در زمره اعضای اصلی حلقه امیرآباد به حســاب 
می آیند. اعضای این حلقه را اساتید دانشکده اقتصاد دانشگاه تهران 
تشکیل می دهند. علی طیب نیا یکی از اعضای اصلی این حلقه است. 
عبدالناصر همتی هم یکی دیگر از اعضای این حلقه است. او سابقه 
ریاست بیمه مرکزی را دارد و در دولت دوم حسن روحانی نیز سکان 

بانک مرکزی را در دست گرفت.

عبدالناصر همتی در دولت دوم حســن روحانی قرار بود به  عنوان 
سفیر به پکن اعزام شود. همتی پیش از سفر به چین، دقایقی فرصت 
پیدا کــرد تا برنامه هایش را برای مقام معظم رهبری تشــریح کند. از 
آنجــا که رابطه با چین برای جمهــوری اسلامی اهمیت دارد، همتی 
پیش از سفر به پکن به دیدار مقام معظم رهبری می رود. ملاقات ۱5 
دقیقه ای تبدیل به ۴۰ دقیقه می شود و پای بحث های اقتصادی هم به 

میان می آید که همتی نظراتش را مطرح می کند.
 احتمالًا این دیدار زمینه ســاز پذیرش پیشــنهادی است که یک 
ماه بعد توســط حســن روحانی مطرح می شــود. ماجرای پیشنهاد 
روحانی از این قرار اســت که همتی در تیر ۱۳۹7 به پکن سفر می کند 
تا به  عنوان ســفیر ایران معرفی شود اما پیش از آنکه استوارنامه اش را 
تقدیم مقامات دولت چین کند به تهران فراخوانده می شــود. از دفتر 
رئیس جمهوری تماس می گیرند و برای دیدار روحانی و همتی زمانی 

تعییــن می کنند. پیــش از آنکه همتی به دیدار آقــای روحانی برود، 
علی طیب نیا با او تماس می گیرد و می پرســد از طرف آقای روحانی 
با شــما تماس گرفتند؟ همتی می گوید، بله و به زودی قرار اســت به 
دیدار ایشان بروم. طیب نیا می گوید آماده باشید چون قرار است درباره 
بانک مرکزی با شما صحبت کنند. ظاهراً طبق برخی توصیه ها، قرار 
اســت طیب نیا نیز به ســازمان برنامه و بودجه برود و همتی عهده دار 
بانک مرکزی شــود. این دو از سال ۱۳5۶ با هم رفیق اند. یعنی بیش 
از ۴5 ســال است که رفت وآمد خانوادگی دارند. جز این، ارتباط شان 
و ایده هایشــان به هم نزدیک اســت. در آن تمــاس تلفنی، همتی به 
طیب نیا می گوید: »اگر شــما به سازمان برنامه وبودجه بروید من هم 
قطعاً قبول می کنم« و طیب نیا این اتفاق را بسیار محتمل می داند. اما 
بعدها اتفاقات دیگری رخ می دهد که طیب نیا را از سازمان برنامه دور 
می کند. دیدار روحانی و همتی زمانی صورت می گیرد که زمزمه هایی 
مبنی بر کناره گیری ولی الله ســیف از بانک مرکزی به گوش می رسد. 
حسن روحانی از همتی می خواهد، راهکارهایش را برای جلوگیری از 
افزایش قیمت ارز ارائه دهد و در نهایت هم از او می پرســد چه کسی 
را برای بانک مرکزی پیشــنهاد می کنید؟ همتی می گوید: »شما اول 
گزینه هایتان را بگویید و من هم نظرم را می گویم اما شــخصاً کسی را 
نمی شناسم«. روحانی با ایماواشاره به همتی پیشنهاد ریاست بانک 
مرکزی را مطرح می کند و همتی هم متوجه ســیگنال های سخنان او 
می شــود، پس خطاب به روحانی می گوید: »منظورتان این است که 
من قبول کنم؟« که روحانی هم پاسخ می دهد: »اگر قبول کنید خیلی 
خوب اســت«. روزی که روحانی و همتی صحبت می کنند، دوشنبه 
اســت که همتی فردای همان روز برنامه ای ۳ صفحه ای تهیه می کند 
و به دفتر رئیس جمهوری می دهد. روحانی همان سه شــنبه از همتی 
می خواهد که از فردا مشغول کار شود. همتی می پرسد، »قضیه چین 

به کجا می رسد که روحانی می گوید، فرد دیگری را می فرستیم«.
روحانی به دفترش اطلاع می دهد که با امضای وزیر امور اقتصادی 
و دارایی، عبدالناصر همتــی به  عنوان رئیس کل بانک مرکزی معرفی 
شــود. این اتفاق می افتد و با امضای مســعود کرباسیان، عبدالناصر 

همتی رئیس کل بانک مرکزی ایران می شود.

 Wسیدحمید پورمحمدی
سیدحمید پورمحمدی سال های طولانی یا در وزارت اقتصاد، 
یا در بانک مرکزی یا در ســازمان برنامه، نفر دوم و ســوم بوده اما 
در این مدت تجربه زیادی اندوخته اســت. پورمحمدی مدیری با 
نگرش باز و تکنوکراتی با انعطاف بالاست که توان همکاری با همه 
دولت ها را دارد. نه اهل قهر و ناز اســت و نه زیادی انعطاف دارد. 
بودجه و برنامه را می شناســد و این قابلیت را دارد که بزرگان را گرد 
خود جمع کند. او با جوانان تحصیل کــرده رابطه خوبی دارد و در 
سازمان برنامه، شماری از آنها را به کار دعوت کرده است. حسین 
رحمتی و امینه محمودزاده جزو این جوانان تحصیل کرده هستند که 

رئیس سازمان برنامه را همراهی می کنند.
نام ســیدحمید پورمحمدی در ســال ۱۴۰۰ وقتــی عبدالناصر 
همتــی با هدف حضور در رقابت های ســیزدهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری از سمت خود به  عنوان رئیس کل بانک 
مرکزی اســتعفا داد، ســر زبان ها افتاد. حسن روحانی 
در نظر داشــت، پورمحمدی را به ریاست بانک  مرکزی 
منصوب کند و زمزمه هایی به گوش رســید اما در نهایت 
چنین اتفاقی رخ نداد. او خود در گفت وگویی تاکید کرده 
بود که پیشــنهاد برای حضــور وی در جایگاه رئیس کلی 
بانک مرکزی مطرح شــده اما شــخصاً این پیشــنهاد را 

نپذیرفته است. 
پورمحمدی چنانکه شرح دادیم، مدیری چشم  وگوش 
بسته نیست؛ او گاهی مخالفت می کند و پای حرف خود می ایستد 
و حتی زندان می رود. پورمحمدی مدیری با سیاست است و آنقدر 
ســعه صدر و تجربه دارد که مشــکلات را خودش حل کند. او در 
جایگاه معاون اقتصادی ســازمان برنامه و بودجه ازجمله منتقدان 
تخصیــص ارز ۴2۰۰ تومانی بود و در نوزدهــم دی  ماه، یعنی چند 
ماه قبل از حذف ارز ۴2۰۰ تومانی همچنین اجرای برنامه موســوم 
به جراحی اقتصادی اعلام کرده بود: »با ادامه سیاســت ارز ۴2۰۰ 
تومانی دولت برای تامین ارز کالاهای اساســی، اقدام به خرید از 
ســامانه نیما می کند و این کار منجر به چاپ پول و تحمیل تورم به 
مردم می شــود«. مسعود پزشکیان در حکم انتصاب رئیس سازمان 
برنامــه و بودجــه، پورمحمــدی را موظف به تحقق اهداف ســند 
چشــم انداز، سیاست های کلی مصوب مقام معظم رهبری و قانون 

برنامه توسعه کرده است. 
اکنون حمید پورمحمدی ریاســت سازمان برنامه و بودجه را بر 
عهده گرفته و چالش های بزرگی پیش رو دارد. او باید کسری بودجه 

را کاهش دهد و به اقتصاد رها شده، افسار بزند.
پورمحمــدی هم داعیه فرماندهــی اقتصاد ایــران را در دولت 

چهاردهم دارد.

 Wجمع بندی
علی طیب نیا محتمل است مثل جواد ظریف، زودتر از آنچه فکر 
کنیم از دولت چهاردهم خارج شود. شاید هم صبر پیشه کند و بماند 
که در این صــورت، فرمانده اقتصادی، او خواهد بود. طیب نیا اگر 
دل به کار دهد، این قابلیت را دارد که سیاست های اقتصادی دولت 
را منجســم کند و بقیه هم قطعاً حرف او را گوش می کنند. اما اگر 
طیب نیا از دولت خارج شود، عبدالناصر همتی از موقعیت بهتری 
برای فرماندهی اقتصاد برخوردار اســت. اما مشکل اینجاست که 
وزارت اقتصاد، ســتاد فرماندهی اقتصادی نیســت. به این ترتیب 
باید حمید پورمحمدی را رهبر ارکســتر اقتصادی دولت چهاردهم 
بدانیم. جایی که او با اقتصاددانان جوان از قدرت بیشتری برای تهیه 

برنامه های آتی اقتصاد ایران برخوردار است.

چه کسانی درباره آینده اقتصاد ایران تصمیم می گیرند؟

در انتظار فرمانده
سعید خوش بین

خبرنگار سازندگی
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گروه اجتماعی: مراسم تودیع و معارفه معاون رئیس جمهور در 
امور زنان و خانواده با حضــور محمدرضا عارف، معاون اول 

رئیس جمهور دیروز برگزار شد. 
انســیه خزعلی، معاون امور زنان و خانواده دولت سیزدهم 
نیز در این جلســه خطاب به محمدرضا عــارف، معاون اول 
رئیس جمهور گفت: به جای یک نفر، چند وزیر زن به مجلس 
معرفی می کردید. معاون اول رئیس جمهور هم در پاسخ گفت 
که حالا رای این یکی را بگیریم، بعداً بیشــتر استفاده خواهیم 

کرد.
همچنیــن عارف در این مراســم گفت: در ســال 8۳ یک 
ســوال از خانم زهرا شــجاعی پرسیدم که این ســوال را هم از 
خانم بهروزآذر می پرسم. »اگر این معاونت نبود، چه کمبودی 
برای زنان داشــتیم؟« زنان در 8 سال دفاع مقدس در دو جبهه 
جنگیدند، در خط مقدم و در پشــتیبانی از جنگ. زنان ما در 

دانشگاه ها درخشیدند.
 نرخ باســوادی زنان ما از ۱5 درصد اوایل انقلاب به بالای 
85 درصد امروز رسیده است. در کارهای سخت نمی توانید رد 

پای زنان را نبینید.
عارف تاکید کرد: ما برنامه توســعه را داشــتیم و 2۰ ســال 
وقت داشــتیم به کشــور اول منطقه تبدیل شویم اما الان کجا 
هســتیم؟ او )خانم بهروزآذر( به ما پاســخ دهند که زنان کجا 
هســتند؟ آیا با اهداف بلند و شعاری می توانیم به کمک نیمی 
از جمعیت کشــورمان برسیم؟ شــاخص های پیشرفت علمی 
دختران در مقابل پســران را دنبال کنید. مطمئن هستم که در 

اکثر شاخص ها دختران ما بهتر هستند.

 Wبانوان نیازی به تبعیض ندارند
او با بیان اینکــه خانم ها نیازی به تبعیــض ندارند، گفت: 
نیازی به ســهمیه ای که گاهی خودمان دادیم و در مجلس دهم 
۳۰ درصد لیســت نمایندگان تهران را به زنان سهمیه دادیم که 
موفق هم بودند و عملکرد ۹ نماینده تهران نسبت به عملکرد 2۱ 
نماینده مرد در مجلس دهم می چربد؛ این واقعیت است. من 

کمتر شعار می دهم؛ بروید بررسی کنید.
معــاون اول رئیس جمهــور اضافه کــرد: می خواهیم نظام 
شایسته سالار داشته باشیم اما امروز نظام مردسالار است. در 
جلسات گاهی از خانم ها تعریف می کنیم چون می خواهیم شب 
در خانه دعوا نداشته باشیم، این راهش نیست؛ این رفتار یک 

حکومت مردمی نیست.
عارف با بیان اینکه دنبال شرایطی هستیم که هیچ تبعیضی 
بین زن و مرد در حکمرانی و پذیرفتن مدیریت ها و مسئولیت ها 
نباشــد، افزود: ارتقــای جایگاه زن در نظام تصمیم ســازی و 

تصمیم گیری یک اصل است.

 W برگزاری اولین جلسه شورای راهبری با حضور وزرای
دولت سیزدهم

وی گفــت: برخی از حــرکات و رفتار حداکثــر یک نگاه 
مســکنی به مشــکلات دارد؛ جامعه ما از نظر روانی، آمادگی 

زعامت، هدایت و رهبری زنان را ندارد.
معاون اول رئیس جمهــور تصریح کرد: هنوز بعد از ۴ دهه 
از گذشــت پیروزی انــقلاب برای حضور زنــان در بعضی از 
مجامع، چالش جدی داریم. برنامه هفتم را از امروز به خوبی 
و با حضور وزرای دولت ســیزدهم کلید زدیم و اولین شورای 
راهبری را با اعضای دولت شهید رئیسی برگزار کردیم. وزرای 
دولت ســیزدهم تا امروز با صمیمیت با مــا همکاری کردند. 

صندلی ها عوض می شود اما مسئولیت ها تغییری نمی کند.
عــارف اضافه کرد: بنا نیســت ضعف هــای خودمان را با 
بدگویــی از وزرای دولت قبل بپوشــانیم و آنهــا را نفی کنیم؛ 

بناستف نقد کنیم تا بهتر جلو برویم.

 Wجوان گرایی با جوان سوزی متفاوت است
او با بیان اینکه این روزها به منش ارزشمند دکتر پزشکیان 
بی انصافی می شــود، تاکید کرد: جوان گرایی با جوان ســوزی 
متفاوت است. می شود جوانی را در یک مسئولیت گذاشت و 

بعد از دو ماه پرونده اش برای همیشه بسته شود.
معــاون اول رئیس جمهور افزود: افراد با پتانســیل زیادی 
را بــه اشــتباه در جایی گذاشــتیم که آمادگی نداشــتند چون 
توانمندســازی نکردیم لذا امروز مسئولان را بین افراد خاصی 
پیدا می کنیم. جوان گرایی و شایسته سالاری کار ساده ای نیست 
باید زحمت کشید و جوانان با استعداد را کشف و آماده پذیرش 
مســئولیت کرد. چون این روند را طی نکرده ایم امروز به اجبار 
سهمیه می گذاریم. عارف گفت: راهبرد ما این است که در پایان 
چهار ســال دولت، چند صد نفر نیروی توانمند در زمینه های 
مختلف را تحویل جامعه دهیم، کســانی که بشود در مدیریت 

کشور از آنها استفاده کرد.

 W آماده پذیرش طرح ها برای تربیت زنان نخبه و توانمند
هستیم

وی بــا بیان اینکه آمادگی داریم طرحی به کمک ســازمان 
ســابق جوانان، بنیاد امور نخبگان و ســازمان امــور اداری و 
استخدامی آماده شــود تا چند صد نفر را تربیت کنیم، افزود: 
یکی از زنان جوان بســیار برجســته را برای اولین بار در یک 
وزارتخانــه زیربنایی به مجلــس معرفی کردیــم؛ از مجلس 

درخواست داریم به این راهبرد عنایت داشته باشد.
معاون اول رئیس جمهور تاکید کرد: گاهی سوالات بی ربطی 
مطرح می شود که نشان می دهد هنوز زنان ما را نشناختند و به 

دنبال همان جامعه مردسالار هستند و نمی خواهند بین ۱۹ وزیر 
مرد، یک وزیر زن را تحمل کنند. این اشــتباه است. باید نظام 

شایسته سالاری به جای مردسالاری حاکم شود.
عارف افزود: ســازمان هایی که نام بردم، طرح های خود را 
در اســرع وقت به دولت بدهند و جغرافیــای ایران را در آنها 
در نظر بگیرند. باید کمک کنیم نخبگان کشــور، مستقل از 
تفکرات سیاســی را تربیت کنیم. این راهبــرد را برای دولت 

الزامی می دانم.
وی گفت: وزرایی که از مجلس رای اعتماد می گیرند، بدون 
استناد به بخشنامه های ما، از بانوان با اولویت استفاده و کمک 

کنند که در مسیر شایسته سالاری قرار بگیریم.

 Wبهروزآذر کیست؟
پزشکیان روز شــنبه همچنین زهرا بهروزآذر را به معاونت 
رئیس جمهور در امور زنــان و خانواده منصوب کرد. بهروزآذر 
متولد ۱۳۶۰ و فعال سیاســی اصلاح طلب اســت. او در دوره 
شهرداری پیروز حناچی در شــهر تهران، مدیرکل امور بانوان 
بود. خانم بهروزآذر در انتخابات شــوراهای شــهر ۱۴۰۰ در 
فهرســت اصلاح طلبان برای عضویت در شورای شهر تهران 

قرار داشت اما رای نیاورد.
خبرگزاری مهر در مورد فعالیت های پیشین او نوشته است: 
»تجربه کار در نهادهای مدنی حوزه زنان را دارد و و پژوهش گر 
حوزه کارآفرینی اجتماعی اســت و در این حــوزه تالیفات و 

پژوهش های مختلفی را انجام داده است«.
پیش تر خانم بهروز آذر در مورد عدم مشارکت زنان در مرحله 
اول انتخابات ریاست جمهوری اخیر به سایت خبرآنلاین گفته 
بود: »خیلی مواقع زنان متوجه می شوند، حقوق اولیه آنها مورد 
توجه قرار نمی گیرد. برخوردهایی که در این مدت با زنان شده، 
آنها را رنج داده و ناراحت هستند. آنها این دلخوری خودشان 

را با نیامدن پای صندوق های رای نشان دادند«.
او همچنین گفته بود: »تلاش می کنیم به این گروه از جامعه 
بگوییم که ما صدای شما را شنیدیم؛ درک می کنیم؛ می فهمیم؛ 

به آنها حق می دهیم و با آنها همدلیم«.
تا امروز انســیه خزعلی عهده دار معاونــت زنان و خانواده 
رئیس جمهور بود که در دوره مدیریتش، انتقادهای پرشماری 
به عملکرد او از طرف فعالان حقوق زنان مطرح می شــد. او 
چندی پیش در گفت وگویی بازگشــت دوباره گشــت ارشاد و 
نوع برخــورد آنها با دختران را مرتبط با ســلوک و راه و روش 
وزیر کشور دانست. او گفته که »وزیر کشور و زیرمجموعه اش 
هســتند که می توانند درباره نــوع روش ها تصمیم گیری کنند. 
یعنی سلوکی که زیرمجموعه می تواند در این زمینه داشته باشد 

با دستور وزیر کشور مشخص می شود«.

مدافع زنان آمد
مراسم تودیع و معارفه معاون امور زنان رئیس جمهوری برگزار شد

 

مهدی رهنما،  رئیس پژوهشگاه هواشناسی و علوم جو گفت: 
براساس مطالعات انجام شده، افزایش دما و کاهش بارش 
مهم ترین عوامل کاهش ســطح آب دریای خزر هســتند. 
تداوم این وضعیت موجب بی استفاده شدن بندرهای شمالی 
کشور می شود و آنها را باید به عمق بیشتر دریای خزر منتقل 
کنیم. علاوه بر آن منبع رطوبتی برای منطقه کاهش می یابد و 

موجب افزایش شدت تغییرات اقلیمی می شود.

بخشــنامه اجبار معلمان به ادامه خدمت بعد از ۳۰ سال کار 
بــا ورود معاونــت قضایی حفظ حقوق عامــه دیوان عدالت 
اداری به موضوع، اصلاح خواهد شد. در راستای جلوگیری از 
تضییع حقوق فرهنگیان و پیگیری جمعی از معلمان در شرف 
بازنشســتگی، دیوان عدالت اداری ورود کــرد و در نهایت با 
هشدار به وزارتخانه مبنی بر مغایرت بخشنامه مذکور با تبصره 

۶ ماده 2۹ قانون برنامه هفتم این روند متوقف شد.

وحیدرضا محمدی انارکی،  شــهردار منطقــه ۱2 تهران گفت: 
ســرانجام  محور۳۰ تیر با تاکید بر اینکه این  محور گردشــگری 
اســت اما صرفاً به ســمت اغذیه سوق داده شــده بود، گفت: 
سازمان ساماندهی صنایع و مشاغل فراخوان جدید صادر کرده 
بود و از یک ماه آینــده بهره بردار می تواند با کاربری فرهنگی و 
اغذیه در محور مستقر شود. همچنین بازار تنها 5۰۰ چاه جذبی 
داشت که بعد از ۴۰ سال انشعاب فاضلاب بازار وصل می شود.

 بازگشت سی تیرمنتفی شدکاهش سطح آب خزر

دیدگاه: یادداشت اجتماعی

بی آبی در تابستان داغ ۱۴۰۳ وضعیت زندگی در فشافویه 
را بحرانی تر از ســال های گذشته کرده است. فشافویه ای که 
از آن به  عنوان ســرزمین دشــت  طلایی به دلیل وجود مزارع 
وســیع گندم و جو یاد می شــود، پس از احداث سد امیرکبیر 
بــر روی رودخانه کرج و قطع شــدن آب رودخانه که از این 
بخش عبور می کرد، حالا تبدیل به ســرزمینی خشک شده 
است. سفره های زیرزمینی از دست رفته اند و طی سال های 
اخیر به  ویژه در فصول گرم این منطقه به  شدت دچار تنش آبی 
می شود؛ تا جایی که آب حتی برای مصارف معمولی و روزانه 

شهروندان نیز به حد کفایت وجود ندارد.
از ابتدای مرداد ماه مشــترکان خانگی در شهر حسن آباد 
فشافویه با افت فشار آب روبه رو شدند؛ تا جایی که در هفته 
قبل افت فشار، جای خود را به قطعی های ۱2 ساعته و بعضاً 
یــک روز و حتی قطعی دو روزه داد. قطعی آب 2۴ ســاعته 
جریان زندگی ســاکنان قســمت های مختلف این شهر نظیر 
محلات امام رضا)ع(، مالک اشتر و شهرک بهشت را مختل 
ســاخته و خانواده های عمدتاً کارگر را با تابســتانی سخت 

روبه رو کرده است. 
اهالی منطقه می گویند، در اوج بی آبی شاهد آبگیری شبانه 
تانکرهای آب از مخازن سازمان آب این شهر و انتقال آن برای 
یکی از ارگان های دولتی بوده اند که آن را بی عدالتی آشکار در 

حق اهالی می دانند.
بســیاری از نخبگان و فرهنگیان این شهر با اظهار تاسف 
فراوان بر این باورند که این روزها مدیران، ســطح انتظارات 
آنان را از مطالبه گری برای افزایش خدمات بهداشتی درمانی، 
احداث بیمارستان و اتصال به خطوط مترو؛ تا حد درخواست 
برای داشــتن آب حتی برای مصارف معمول و عادی روزانه 

کاهش داده اند و این کمبود شایسته مردمان فشافویه نیست.
نارضایتی ها و اعتراض ها در منطقه فشافویه تا جایی پیش 
رفت که در نماز جمعه ۱۹ مرداد  ماه حسین امیری، امام جمعه 
شــهر لب به اعتراض گشود و اعلام کرد: » به داد مردم مظلوم 
و نجیب فشافویه برسید«.  امیری در خطبه های خود عنوان 
کــرد، اگر مدیری قادر به تامین آب و برق مشــترکان خانگی 
نیست فوری استعفا داده و کار را به فرد دیگری واگذار نماید.
به گفته حســن ایلانلو، رئیس شــورای شهر این منطقه؛ 
بحران بی آبی فشــافویه نتیجه بلعیدن فراتر از تصور منابع آبی 
توسط واحدهای شهرک صنعتی شمس آباد و ندامتگاه تهران 
بزرگ اســت که با اعلام هشــدارهای فراوان در مرداد سال 
جاری به طور شــفاف، اثر خود را در زندگی شهروندان نشان 

داد.
ایلانلو معتقد اســت، زیرســاخت هایی که دو دهه قبل 
برای تامین آب و برق ندامتگاه و شــهرک صنعتی شمس آباد 
از سوی مدیران پایتخت نشــین در نظر گرفته شده بود اکنون 
دیگر پاسخگوی نیاز آنها نبوده و به اجبار درحال تصرف منابع 
 آبی شهر هســتند تا جایی که بسیاری از مشترکان خانگی با 

قطعی های یک الی دو روزه آب روبه رو شده اند. 
علاوه بر بحران حاصل از بی آب ، قطعی های پرتکرار برق 
و نوســانات آن نیز درد دیگری بود که ساکنان شهر حسن آباد 
فشــافویه را در دمــای ۴7 درجــه مرداد ماه رنــج می دهد. 
خسارت های مالی سنگین ناشی از  قطعی های مکرر برق به 
لوازم  خانگی قشر ضعیف و کارگر فشافویه آنان را در وضعیت 

سخت تر اقتصادی قرار داده است. 
به گزارش ســازندگی؛  بخش فشــافویه با وسعت ۱8۰۰ 
کیلومترمربع در جنوب شهرستان ری با جمعیت یکصد هزار 
نفری یکی از پنج بخش تابعه شهرستان ری است و به  نوعی 
جنوبی ترین نقطه جغرافیایی پایتخت محسوب می شود. شهر 
فرودگاهی امام خمینی )ره( و شــهرک صنعتی شمس آباد به 
 عنــوان بزرگ ترین قطب صنعتی خاورمیانه بــا تعداد 25۰۰ 
واحد تولیدی و ندامتگاه تهران بزرگ در این منطقه اســتقرار 
دارند. منطقه فشافویه زمانی 7۰ درصد غلات استان تهران را 
تامین می کرد و حتی باغ »انگور، انار و به« دربار رضاشــاه و 

محمدرضا شاه در این محدوده قرار داشت.

روزهای سخت فشافویه
قطعی آب به دو روز رسیده است

مجید قنبری
گزارشگر
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ادامه یک شنبه 20 خرداد 
افتتاح مراسم هفته وحدت

به منزل برگشتم و تا عصر درباره جایگاه اهل بیت 
مطالعه کردم. عصر از استخر خانه استفاده کردم. به 
سالن کنفرانس سران برای افتتاح مراسم هفته وحدت 
]= چهاردهمین کنفرانس وحــدت اسلامی[ رفتم. 
آقای ]محمــد[ واعظ زاده، ]رئیــس مجمع جهانی 
اهل بیت[ خیرمقدم گفت و من ســخنرانی مفصلی  
کــردم؛ درباره اهمیت اتحاد مســلمانان و خطرهای 
تفرقه و نقــش اهل بیت در هدایــت جامعه و تدبیر 
پیغمبر)ص( که متأسفانه برعکس مساله اهل  بیت، 
به جای محوریت وحدت، نقطه آغاز اختلافات شده 
اســت. از آقای واعظ زاده خواســتم که در دانشگاه 
مجمع ]جهانی اهل بیت[ رشــته ای برای بررســی 
عوامل تفرقه در دنیای اسلام و پیدا کردن راهکارهای 
ایجاد وحدت و همکاری تأســیس شود. خصوصی 
با آقــای واعظ زاده از احتمــال اثر معکوس موضوع 
بحث کنفرانس- جایگاه اهل بیت- صحبت کردم و 
در صحبت هم تذکر دادم که مواظب باشند، موضوع 

باعث تحریک عواطف و اختلافات نشود.
مراســم عقــد همشــیره زاده ها- ســمیرا و امید 
هاشمی شریف آباد- بود. من و اخوی محمود، خطبه 
عقد را خواندیم. جمع زیادی از بستگان آمدند. شب 
هم جمع زیادی از بســتگان فامیل مرعشی آمدند؛ از 
موفقیت مــوزه رییس جمهور در رفســنجان گفتند و 
استقبال مردم و خدمات متعددی که به مردم می دهند.
دیشب در پی اعلام پیروزی آقای ]سیدمحمد[ 
خاتمی، ]در انتخابات ریاســت جمهوری[ جمعی 
از جوانان دختر و پســر در بعضــی از خیابان ها و 
پارک ها به شــادی و پایکوبی پرداخته اند و جمعی 
از انصارحزب اللــه با آنهــا برخــورد کرده اند. در 
بعضی از شهرســتان ها هم این اتفاق افتاده است. 
در جریان انتخابات، یک هلی کوپتر حامل ۹ نفر در 
چهارمحال و بختیاری ساقط شده و متأسفانه همه 

سرنشینان فوت کرده اند. 

دوشنبه 21 خرداد 
دیدار با سفیر ایتالیا

صبح ]آقای ریکاردوسا[، ســفیر ایتالیا آمد؛ از 
وضع روابط و همکاری ها ابراز رضایت کرد و گفت، 
بنای این روابط خوب را شما گذاشتید و دولت ایتالیا 
هم به  رغم سیاست های متغیر اتحادیه اروپا، سیاست 
همکاری بــا ایران را تداوم داده و امروز محور ســایر 
کشورهاست و به رغم تغییرات سریع دولت های ایتالیا 
معمولًا سیاست خارجی  کشور دچار تزلزل نمی شود 
و در مدت 55 ســال بعد از جنــگ جهانی دوم 58 
دولت در ایتالیا عوض شده و ]جولیو[ آندرئوتی 7 بار 
نخست وزیر شده است. بیش از حد ملاقات با سفرا 

وقت صرف شد.
امیر ]عبدالله[ عقبایی آمد؛ اخیراً با قید کفالت 
از زندان آزاد شده است؛ تظلم  کرد. دکتر ]حسن[ 
فیروزآبادی، ]رئیس ستادکل نیروهای مسلح[ را 
عامل مشکلات پرونده اش می داند و استمداد کرد. 
جمعی از مدیران و اساتید دانشگاه باقرالعلوم)ع( 
قم آمدند. آقایان ]سیدمحمدتقی[ آل غفور، دکتر 
]علیرضا[ صدرا، دکتر ]مهدی[ ابوالحسنی، دکتر 
]داود[ فیرحی، دکتر احمــد ایران منش و ]نجف 
لک زایی و غلامحســن مقیمی[ گزارشی از وضع 
تحصیلی شان دادند و از من خواستند برای تقویت 
ســطح علمی کمک کنم. تعداد 8۰۰ دانشجو در 
رشــته های فلســفه، کلام، تاریخ و علوم سیاسی 
دارند و گفتند ۴۰ درصد قبولی دکترای این رشته ها 
در دانشــگاه های دولتــی را فارغ التحصیلان آنها 

تشکیل می دهند.

064 افراط در اختلاف  
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چهره

امــروز ســالروز تولــد فیدل 
سیاســتمداری  کاســترو، 
در  کــه  اســت  انقلابــی 
کوبــا بــه یکــی از نمادهای 
ضدآمریکایی تبدیل شــده و 
یکی از طولانی ترین دوره های 

حکومت یــک فرد در جهان را رقم  زده اســت اما این 
حکمرانی بــرای مردم کوبا رفــاه و آزادی و عدالت به 
گوست ۱۹2۶ در شهر  ارمغان نیاورد. او در ســیزدهم آ
بیران در اســتان اولگین در شرق کوبا به دنیا آمد و اگر 
در سال 2۰۱۶ از دنیا نمی رفت حالا ۹8 ساله شده بود. 
پــدر او ابتدا کارگر بود و بعد به زمین داری بزرگ تبدیل 
شــد بنابراین او از یک ســو فرزند کارگر بود و از سوی 
دیگر در خانواده ای زمین دار و مرفه بزرگ شد و زندگی 
دو گانه اش در همــدردی با محرومان و توجه به زندگی 
اشرافی به نوعی با پیشینه خانوادگی اش ارتباط داشت. 
کاســترو برای ماه عســل، آمریکا را انتخاب می کرد، 
ســیگار برگ اعلا می کشــید و همزمان از گرسنگان 
می گفــت. مهم بود که دیده شــود، بــه همین دلیل در 
زمان تحصیل حقوق در دانشــگاه هاوانا برخلاف سایر 
دانشجویان، همیشــه سیاه می پوشید که دیده شود و با 

خودروی گران قیمتش همان  جا مانور می داد. 
در روزهای پیش از ورود به دانشــگاه و همزمان 
با جنگ جهانی دوم، هیتلر و موســولینی قهرمانان 
او شــدند و در طول دوران حکومتش برای اینکه در 
لباس دیکتاتورها نرود، »دموکراســی بی واسطه« را 
ابداع کــرد. او در میانه ســخنرانی اش، نظر مردم را 
می پرسید بنابراین دیگر نیازی نمی دید »رفراندوم« یا 
»انتخابات« برگزار کند اگرچه در اواسط دهه ۱۹7۰ 
یک رفراندوم هم برگزار کرد. حدود ۱5 ســال پس از 
به قدرت رســیدن کاســترو ۹7/7 درصد کوبایی ها 
قانون اساسی جدید کوبا را تایید کردند. »انتخابات« 
در کوبای کاســترو به رسمیت شناخته شد اما فقط 
اعضــای حزب کمونیســت حــق کاندیداتوری در 

انتخابات را داشتند. 
کاسترو  از ســال ۱۹52 که باتیستا، رهبر دیکتاتور 
کوبا با حمایت ارتش بر کل کشور مسلط شد و در واقع 
با کودتا به قدرت رســید با »انتخابــات« و »مبارزه« 
مسالمت آمیز خداحافظی کرد و با هدف انقلاب برای 
سرنگونی باتیستا به مبارزه مســلحانه معتقد شد. در 
جریان این مبارزه دو ســال زندانی شد و سخنانش در 
دادگاه او را تبدیل به مردی مشهور کرد. او خود را پیرو 
خوزه مارتی، انقلابی بزرگ کوبا  معرفی کرد؛ کسی که 
جزو رهبران انقلاب کوبا علیه اسپانیا بود. با وجود تاثیر 
آمریکا در شکســت اسپانیا و دست کشیدن از کوبا به 
همین واسطه اما کاسترو در دوران رهبری اش همچنان 

به آمریکاستیزی می پرداخت. 
کاسترو پس از آزادی از زندان، فهمید که نمی تواند 
در کوبــا انقلاب کنــد بنابراین به مکزیــک رفت و با 
چه گوارا آشنا شــد و روند مبارزه با رژیم باتیستا ادامه 
پیدا کرد تا در سال ۱۹58 که فرو ریخت و بعد کاسترو 
با وعده دموکراســی، صلح و آزادی و رفاه و حاکمیت 
مردم کارش را شروع کرد. او اما نتوانست وعده هایش 
را عملی کنــد، اگرچه اغلب لباس نظامی اش را بر تن 
داشــت. در دوران حکومتش به اعمال زور پرداخت 
و صریحاً به مــردم کوبا گفت: هر کس زندگی در کوبا 
را نمی خواهد، می تواند کوبا را ترک کند. ســه ســال 
پــس از آغاز حکومتش ۴۰ هزار نیــروی نظامی و 2۰ 
موشک اتمی شــوروی را در کوبا مستقر کرد. او پس 
از پیــروزی انقلاب کوبــا صرفاً عهده دار مســئولیت 
ارتش کوبا شد و ســخنرانی هایش را ادامه می داد تا 7 
ماه بعد که رئیس جمهور وقت را به خیانت متهم کرد. 
کاسترو در زمان نخست وزیری، اگرچه اقدمات مثبتی 
در گسترش ســوادآموزی کودکان روســتایی، ارتقای 
خدمات بهداشــتی و پزشکی و مراقبت های بهداشتی 
رایگان برای تمام مردم کوبا داشت اما به محدودیت در 
آزادی مطبوعات پرداخت و با تشــکیل پلیس مخفی، 
مخالفانش را پیدا می کرد؛ روندی که باعث مهاجرت 

بسیاری از افراد از کوبا شد.

کاسترو، کارگر یا بورژوا 
سالروز تولد سیاستمدار انقلابی کوبا

برنامــه زنده تلویزیونی شــبکه ورزش، روز 
گذشــته باز هم حاشیه ساز شد و پس از سخنان 
علیرضا حیدری درباره کیمیا علیزاده، مجریان 
با رفتــاری عجیب ولــی به ظاهــر محترمانه 
از او خداحافظــی کردند. رفتــار مجریان این 
شــبکه در برابر ایــن قهرمان کشــتی ایران در 
ویژه برنامه اختتامیه المپیــک 2۰2۴ پاریس به 
قدری غیرمنتظره بود که حسین توکلی، مهمان 
دیگر برنامه هــم در واکنش به آن گفت: »ما رو 
نمی فرستیم بریم؟ آقای حیدری تنها بره!« بعد 
از انتشار فیلم در شــبکه های اجتماعی و روانه 
شدن ســیل انتقادات به  نحوه مدیریت برنامه و 
رســانه  ملی، خبرگزاری های دولتی به تکذیب 
این موضوع پرداختند. ایســنا به نقل از حیدری 
نوشــت: »موضوع آن طور که در فضای مجازی 
مطرح شد، نیست و کسی بنده را از برنامه بیرون 
نکرد. من خــودم از مجریان و تهیه کننده برنامه 
درخواســت کرده بودم که زودتــر پخش زنده را 
ترک کنــم چراکه دیروقت بود و خســته بودم. 
اینکه کسی گفته باشد من دیگر در برنامه نباشم، 
این طور نبود و من خودم می خواســتم برنامه را 
ترک کنــم«. میثم محمدزاده یکــی از مجریان 
برنامه هم این موضوع را به شکل دیگری تکذیب 
کرد و گفت که چون حســین توکلی و علیرضا 
حیدری با هم آمده بودند، اینکه ناگهان علیرضا 
حیدری رفت برای حسین توکلی تعجب برانگیز 

بود چون اصلًا در جریان ماجرا نبود و 
به همین خاطر او متعجب شد و تصور 
کرد چون با هم آمدند باید با هم بروند.

 W اعتراض به قطع میکروفن
این قبیــل اتفاقــات و جنجال در 
برنامــه  زنــده در شــبکه های مختلف 
نیست  بی ســابقه  صداوســیما چندان 
و بارها پیــش آمده که رفتــار مجریان 

باعث ترک برنامه توســط مهمانان شــده است. 
در واقع طرح اتهام به یکی از شــیوه های مرسوم 
تبدیل شــده، شــیوه ای که طی آن در نهایت به 
فردی که مورد اتهام قرار گرفته، اجازه دفاع داده 
نمی شــود. در تیرمــاه ۱۴۰۳ و در جریان میزگرد 
فرهنگی انتخابــات ریاســت جمهوری، ماجرا 
به این صورت پیش رفت و طرح اتهام از ســوی 
شهاب اســفندیاری، کارشــناس برنامه میزگرد 
فرهنگی نسبت به محمد فاضلی، جامعه شناس 
و استادیار اخراج شده دانشگاه شهید بهشتی به 
 عنوان مشاور مسعود پزشکیان، باعث تنش شد 
و او هم به نشــانه اعتراض، صحنه را ترک کرد. 
اسفندیاری خطاب به پزشکیان گفته بود: »کسی 
که کنار شما نشســته به  دلیل تخلف از دانشگاه 
اخراج شده اســت«. اما در زمان پاسخ فاضلی 
اجازه اتمام توضیحات داده نشــد و میکروفن او 
و اســفندیاری را قطع کردند. محمد فاضلی هم 

در واکنش به این رفتار، برنامه را ترک و میکروفن 
خود را به ســمت میــز پرتاب کرد. بســیاری از 
چهره های سیاسی و فرهنگی نسبت به این ماجرا 
واکنش نشــان دادند، ازجمله محســن برهانی، 
حقوقدان و از اســاتید در آستانه اخراج دانشگاه 
تهران که اکنون نیز در زندان اســت در پیامی در 
حســاب ایکس نوشــت: »به  عنوان معلمی که 
داغ دانشــگاه را چشیده اســت، دکتر فاضلی را 
درک می کنم ولی اگر جای ایشان بودم، صبوری 
پیــش می گرفتم و در دام کارشــناس نمی افتادم. 
اما یادمان باشــد که شــروع کننده ظالم تر است 
)البادی الظلم(؛ کارشــناس مغالطه و مساله را 
شخصی کرد«. علی مطهری، نایب رئیس پیشین 
مجلس هم در این باره معتقد بود که مقصر شهاب 
اسفندیاری بوده است، چراکه وارد شدن به مساله 
شخصی آقای فاضلی که باعث عصبانیت او شد، 
درست نبود. آن زمان روزنامه های اصولگرا هم با 
چشم پوشــی از رفتار صدا وسیما، رفتار فاضلی را 
مورد نقد قرار  دادند. علی شمسی پور، سخنگوی 
وزارت علوم تحقیقات و فناوری در شــبکه فیلتر 
شده ایکس نوشــت: »آقای دکتر فاضلی توسط 
دکتــر نصیری قیداری، رئیس دانشــگاه شــهید 
بهشــتی منصوب دولت آقــای روحانی اخراج 
شده و با ایشــان برخورد سیاسی نشده است«. 
ایــن درحالی بود که فریــدون جعفری، مدیرکل 
بازرسی وزارت علوم دولت دوازدهم در توئیتی این 
موضوع را رد کرد: »به عنوان حقوقدانی مســتقل 
و بی طرف و مدیرکل سابق بازرسی وزارت علوم 
در دولت دوازدهم که از نزدیک در جریان ادعای 
پایان همکاری )اخراج( آقای دکتر فاضلی بودم، 

صحبت های آقای اسفندیاری کارشناس میزگرد 
فرهنگی را تایید نکرده و آن را دروغ و نشر اکاذیب 
می دانم.  مکاتباتــی نیز در همین خصوص در آن 
برهه در دفتر بازرســی وزارت علوم با دانشــگاه 
انجام دادم که اگر در راســتای شــفافیت منتشر 
شود، بسیاری از حقایق مبرهن خواهد شد.  این 
اخراج بدون رعایت ضوابط لازم الاجرای وزارت 

علوم صورت گرفته است«.
شیوه برخورد با مهمان، تنها به اصلاح طلب ها 
هم محدود نیست و باعث اعتراض افراد دیگری 
هم شــده اســت مثل آبان ۱۴۰۱ که پدر شهید 
روح الله عجمیان که با قهر برنامه شــبکه یک 
را ترک کرد. او معتقد بود، رســیدگی به پرونده 
قضایی پسرش به مشکل خورده و افرادی مانع 
پیشرفت پرونده شده اند. او در نهایت و درحالی  
که به شنیده نشدن حرف هایش اعتراض داشت، 

جلسه را ترک کرد. 

 Wاعتراض به برنامه مهندسی شده
رفتار مجریــان صداوســیما در تمــام این 
ســال ها به شکلی مهندسی شــده است که در 
مواجهــه با مهمان، به ویژه اگــر از طیف مقابل 
باشــند، به نحوی آنهــا را در شــرایطی نابرابر 
قرار می دهنــد تا در نهایت ختم به ســکوت و 
عصبانیت شــود. در بهمن سال ۱۴۰۰ این اتفاق 
در اســتودیوی جهان آرا به شکل دیگری تکرار 
شد و شهیندخت مولاوردی و زهرا شجاعی به 
نشانه اعتراض برنامه را ترک کردند چراکه معتقد 
بودند که برنامه، غیرحرفه ای و مهندسی شده و 
به قصد تخریب آنها بــود. پیش از آن در برنامه 
جهان آرا، اتهاماتی علیــه معاونت زنان در دوره 
اصلاحات طرح شــده بود و اساس حضور آنها 
جهت پاســخ به اتهامات مطرح شده بود اما در 
همــان برنامه  هم فرد اتهام زننده به  عنوان مهمان 

روی خط بود. 

 W از قهر فراستی تا ترک جلسه توسط چهره
ماندگار جغرافیا

برنامــه »مــن و شــما« با اجــرای آرش 
ظلی پور در پاییز ســال ۹7 هم با حاشــیه های 
این چینی همراه شد که البته در نهایت منجر به 
توبیخ مجری و توقف برنامه شــد. در این یک 
مورد مسئولان ســازمان، فرد خاطی را برکنار 
کردند؛ برخــوردی که البته هیچ گاه در مواجهه 
بــا مهمانان دیگر، چندان تکرار نشــد. در این 
برنامه، مسعود فراستی درحال طرح توضیحاتی 
بود که مجری در لابه لای صحبت های فراستی 
گفت: »چرا فکر می کنید حرف های شــما به 
سینمای ایران کمک می کند؟ از اولین 
برنامه »هفت« چــه اتفاقی افتاد؟ ما 
رو به جلو رفتیم؟ پس مسعود فراستی 
آنقدر کــه خودش فکر می کند هم آدم 
تاثیرگذاری نیســت.« فراستی هم که 
قصد داشت جواب ظلی پور را بدهد، 
گفت: »حرفت را تمام کن و چون ادب 
نداری. من حرفم را با این جمله تمام 
می کنم و برنامــه را ترک می کنم؛ من 
آمدم بگویم کــه فیلم های »هزارپا«، »آمپول« 
و »لس آنجلــس تهران« فیلم هایی به  شــدت 
ضداجتماعی هستند و درنهایت گرایش به این 
فیلم ها، تنها منجر به بالا بردن دستمزد بازیگران 
می شود«. مهدی فخیم زاده، کارگردان کهنه کار 
ایرانــی در آبان ســال ۹۶ به نشــانه اعتراض 
اســتودیوی برنامه »ســینما دو« را ترک کرد و 
پیش تر در آذر ســال ۱۳۹5 پرویــز کردوانی، 
چهره ماندگار جغرافیا آنتن زنده شــبکه خبر را 
رها کرد و رفــت. او در واکنش به محدودیت 
زمان و شرایط بیان حقایق و اینکه برنامه کنترل 
شــده، ادامه یافته میکروفن یقه ای خود را باز 
کرد و در میان اصرارهای مجری برای حضور، 
برنامه را تــرك کرد. چند روز بعــد به صورت 
تصویری علت ترک جلســه را این گونه توضیح 
داد: »دیدم بمونم فحش میدم. دوستیمون به هم 

میخوره. بلند شدم رفتم«.

چرا ناگهان عذر برخی میهمانان صداوسیما خواسته می شود؟

از فراستی تا حیدری
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